
جانشین رئیس پلیس راهور فراجا گفت: موضوع 
بخشودگی جرائم رانندگی، باید از سوی مجلس 
شورای اسلامی تصویب شود و از این رو درحال 
حاضر بخشودگی جرائم رانندگی مطرح نیست، 
اما تسهیلاتی برای ترخیص خودروهای توقیفی 

در هفته فراجا در نظر گرفته شده است.
سردار حسن مومنی در گفت وگو با ایسنا درباره 
اینکه آیا پلیس در هفته فراجا موضوع بخشودگی 
جرائم راهنمایی و رانندگی را نیز در دســتورکار 
دارد یا خیر، گفت: مــا در مجموعه پلیس، اصلا 

بحث بخشــودگی جرائم نداریم. این مسئله که 
بعضی اوقات طرح بخشــودگی جریمه ها اجرا 
می شود؛ یک قانون است.به این معنا که در یک 
بــازه زمانی خاص، مجلس شــورای اســلامی، 
مصوبه ای صادر می کند و بر اساس آن بخشودگی 
جرائم راهنمایی و رانندگــی تصویب و اجرایی 

می شود. 
جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا در پاســخ 
به این پرســش که چرا در هفته پلیس امسال، 
این طــرح اجرا نشــد؛ ادامــه داد: چندســالی 

 اســت که مجلــس، دیگــر چنیــن مصوبه ای 
صادر نکرده است.

وی افزود: در حال حاضر در هفته پلیس امسال، 
خودروهایی که پرونده قضائی یا شاکی خصوصی 
ندارند، به راحتــی و با تســهیلات ویژه پلیس، 
ترخیص می شــوند.یعنی بایــد ۲۰ روز توقیف 
بمانند، به مناســبت هفته فراجا، فورا ترخیص 
می شوند. این مسئله شــامل خودروهایی که به 
خاطر پیامک طرح ناظر یک یعنی همان کشف 
حجاب داخل خودرو نیز توقیف شده اند، می شود.

رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راه راهور فراجا از ترسیم کروکی تصادفات با تبلت و 
صدور کد رهگیری آنلاین خبر داد. به گزارش مهر، به مناسبت آغاز هفته فراجا، تعداد 
۶ خودروی برقی به ناوگان پلیس راه و راهور کشور اضافه شد. از این پس، پلیس راه با 
استفاده از این خودروهای بدون آلایندگی و با ایمنی بالا بر ترافیک جاده ها نظارت خواهد 
داشت و در رسیدگی به حوادث و سوانح جاده ای از آنها استفاده خواهد کرد. در این راستا، 
با سرهنگ بهروز خانپور، رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راه راهور فراجا در گفت وگو با 
خبرنگار مهر درباره جزئیات بیشتر این خودروها و همچنین اقدامات هوشمندسازی که 
در دستور کار پلیس راه قرار دارد گفت: در حاشیه افتتاح ایستگاه شارژ خودروهای برقی 
به خبرنگاران گفت: چند ماه پیش، با پیشنهاد و حمایت رئیس پلیس راهور فراجا سردار 
حسینی و همچنین استقبال شرکت خودروساز بهمن موتور ۶ دستگاه خودروی برقی 
در نخستین مرحله به پلیس راه تهران بزرگ، البرز و قزوین اختصاص داده شدند.  این 
خودروها توانایی پیمایش ۴۵۰ کیلومتر با هر بار شارژ را دارند، مقرر شده است تا از این ۶ 
دستگاه خودرو ۲ دستگاه به پلیس راه تهران بزرگ، ۲ دستگاه در اختیار پلیس راه استان 

البرز و ۲ دستگاه برای آزاد راه قزوین مورد استفاده و آزمون قرار بگیرند.

رئیس کل ســازمان نظام پرســتاری ضمن تشریح 
وضعیت پرداخت مطالبات پرستاران، در عین حال 
به چهار مطالبه دیگر در این حوزه اشاره و بر ضرورت 
توجه به ارزش نسبی تعرفه های پرستاری در فصل 

بودجه تاکید کرد.
دکتر احمد نجاتیان با بیان اینکه گروه های پرستاری 
با مســائل و مشکلاتی مواجه هســتند، اظهار کرد: 
ماهیت و جنس برخی مسائل و مشکلات پرستاران 
به نحوی است که باید به صورت زودهنگام در کانون 
توجه قرار گیرد و موضوع مطالبات ریالی پرستاران 
جزو این مشکلات اســت. پیش از پرداخت معوقات 
پرستاران، بررســی ها بیانگر این اســت که میزان 
مطالبات آنها به طور متوســط حدود ۸ ماه بود و در 
برخی از دانشگاه های علوم پزشکی به ۱۲ ماه می رسید.

وی با بیان اینکه پرداخت مطالبات پرستاران طی ۲ 
مرحله انجام شده، توضیح داد: مرحله دوم مطالبات 
پرســتاران از محل درآمدهای بیمه ای انجام شده و 
وضعیت فعلی پرستاران نسبت به گذشته تاحدودی 
بهبود یافته است. بررســی ها میدانی دانشگاه های 

علوم پزشکی بیانگر این اســت که »کارانه ماهیانه« 
و »معوقات« پرســتاران تا بهمن ماه ســال گذشته 

پرداخت شده و میزان معوقه آنها حدود ۶ ماه است.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری با اشاره به پرداخت 
مطالبات پرستاران خاطرنشان کرد: اگرچه پرداخت 
مطالبات پرســتاران به نوبه خود قابل توجه است اما 
مسائلی مانند اصلاح ضریب ریالی اضافه کار، حقوق 
پایه پرستاران، فوق العاده خاص پرستاران و استخدام 
پرســتاران همچنان روی زمین باقیمانده اســت. 
امیدواریم که موضوع استخدام پرستاران در دستور 
کار قرار گیرد و مجوز جذب نیروی انسانی در حوزه 

پرستاری در کانون توجه قرار گیرد.
نجاتیان دربــاره ضرورت جذب پرســتار برای نظام 
سلامت گفت: فرمول استانداردی با هدف ارائه خدمات 
با حداقل کیفیت در ارتباط با نسبت پرستار به تخت 
بیمارستانی تعریف شده، بر اساس این فرمول، ۱.۸ 
پرستار و ۲.۵ پرســتار به ازای هر تخت بیمارستانی 

تعریف شده است.
وی با بیان اینکه فرمول مدنظر با هدف ارائه خدمات 

با کیفیت حداقلی است، تصریح کرد: هر چقدر میزان 
پرستار نسبت به تخت براساس فرمول تعریف شده 
کاهش یابد، به همان نسبت نیز میزان ارائه خدمات 
کاهش می یابد. در حال حاضر، نرم نســبت پرستار 
به تخت در کشور »کمتر از یک« اســت و برخی از 
استان های کشــور مانند خوزستان با کمبود نیروی 
انسانی مواجه هستند. وضعیت نیروی انسانی در استان 
خوزستان، فاجعه است؛ به نحوی که بررسی ها بیانگر 
این است که نسبت پرســتار به تخت در این استان 

حدود ۰.۶ است.
رئیس کل سازمان نظام پرســتاری گفت: بر همین 
اساس هم انجام اقدماتی مانند اصلاح ضریب ریالی 
اضافه کار، حقوق پایه پرســتاران و فوق العاده خاص 
پرستاران می تواند سبب ماندگاری بیشتر پرستاران 
شــود و خدمات را با فراغ بال بیشــتری ارائه  دهند. 
مجموعه دستورالعمل بازپرداخت در حال بازنگری 
اســت و مجموعه های اتاق عمــل و بخش هایی که 
پرستاران در آن با مشــکل مواجه هستند در وزارت 

بهداشت در حال بررسی است.

بخشودگی جرائم نداریم

پلیس راهور در مسیر هوشمندسازی

بهبود وضعیت پرداخت مطالبات پرستاران
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سرمقاله
مردمی کردن 

اقتصاد 

متاسفانه اکنون شاهد تمایل 
بیشتر برای حرکت به سمت 
مشــاغل غیرمولــد مانند 
دلالی، واسطه گری، مشاغل 
کاذب و خلاف قانون و قاچاق و یا دستفروشــی 
هســتیم. بیشــتر افرادی که مجبور به ترک کار 
از واحدهــای تولیدی هســتند، معتقدند حتی 
دستفروشی درآمد به مراتب بیشتری از کارکردن 
در کارخانه ها و واحدهای تولیدی دارد. از ســوی 
دیگر هرچه برای کاهش تورم تلاش کنیم هم به 
نفع امنیت و اقتصاد کشــور است و هم به مردمی 
شدن اقتصاد کمک می کند. زیرا وقتی مردم در 

حوزه های اقتصاد...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

توسعه بازار 
شرکت های دانش بنیان 

44 درصد بیکاران تحصیلکرده هستند

رشد  نرخ  مشارکت اقتصادی
صفحه3

صفحه3

تابستان داغ  تجارت  خارجی 
۹.۴   درصد   رشد   داشتیم

معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی از معرفی 
۶۰ محصول فناورانه دانش بنیان در سومین رویداد 
پلیس هوشــمند و انعقاد تفاهم نامه به ارزش ۵۰ 
میلیارد تومان بیــن فراجا و دانــش بنیان ها خبر 
داد. به گزارش مهــر به نقل از صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی، سومین رویداد معرفی نیازهای فناورانه 
حوزه نیروی انتظامی با هدف بهم رســانی عرضه و 
تقاضای فناوری های نوین و هوشمندساز پلیس در 
صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد. در حاشیه 
این رویداد که به منظور بهم رسانی عرضه و تقاضای 
فناوری های نوین و هوشمندســاز پلیس از سوی 
صندوق نوآوری و با همــکاری فرماندهی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران برگزار شد، دکتر سیاوش 
ملکی  فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی 
در جمع خبرنگاران به تشریح این رویداد و خدمات 
ارائه شده از سوی صندوق نوآوری در جهت توسعه 
بازار شــرکت های دانش بنیان پرداخت. ملکی فر 
با بیان اینکــه صندوق نوآوری و شــکوفایی امروز 
وظیفه تأمین مالی ۱۰هزار شــرکت دانش بنیان 
را بر عهده دارد، اظهار کــرد: بیش از ۴۵ درصد این 
شــرکت ها در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 
فعالیت می کنند. وی با بیــان اینکه امروز صندوق 
نوآوری میزبان ســومین رویداد تخصصی پلیس 
هوشمند است، گفت: یکی از اهداف صندوق نوآوری 
در اعطای تسهیلات و خدمات، کمک به توسعه بازار 
شــرکت های دانش بنیان و رفع نیازهای فناورانه 
سازمان ها و نهادهاست که بخشی از این مأموریت را 
از طریق برگزاری سلسله رویدادهای تبادل فناوری 
میان عرضــه و تقاضای فناوری دنبــال می کنیم. 
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به 
برگزاری سومین رویداد تخصصی عرضه و تقاضای 
فناوری های نوین و هوشمندساز پلیس خاطرنشان 
کرد: در این رویداد، فراجا نیازهای فناورانه خود را در 

چند حوزه تخصصی فناوری...

اصلاحیه ) نوبت دوم(
پیرو آگهی تجدید مزایده عمومی شهرداری اندیشه 
مجوز شماره ۵/222/د مجموعه ورزشی جوانمردان که 
در تاریخ ۱۴03/07/۱6 در روزنامه کسب و کار به چاپ 
 رسیده اســت نوبت دوم صحیح است که بدینوسیله 

اصلاح می گردد.



اقتصاد2
ایران

پیش بینی تولیــد ۸ میلیون تن 
مرکبات برای امسال

رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: برآورد ها 
حاکی از آن است که امســال ۷ تا ۸ میلیون 
تن مرکبات در کشور تولید شود. اکبر یاوری 
گفت: قیمت سیب زمینی، پیاز، گوجه فرنگی 
و خیار بــه عنوان قوت اصلی مردم نوســانی 

نداشته است.
او قیمت هرکیلو ســیب زمینی را ۱۲ تا ۱۶ 
هزارتومان اعــام کرد و افــزود: نرخ کنونی 
هرکیلــو پیــاز شــیری و قرمــز ۱۲ تا ۲۰ 
هزارتومان، گوجه فرنگی ۸ تا ۱۴ هزارتومان، 
خیار رســمی ۲۰ تا ۳۰ هزارتومــان و خیار 

گلخانه ۲۸ تا ۳۵ هزارتومان است.
یاوری ادامه داد: وزارت جهاد به عنوان متولی 
تولید با احتساب میزان تولید و مصرف، مابقی 
محصول را باید صادر کند تا بــازار به تعادل 
برسد. به عنوان مثال در خصوص سیب زمینی 
۷۰۰ هزارتن محصول مازاد بر نیاز کشور است 

که باید به بازارهای هدف صادر شود.
رئیــس اتحادیه بارفروشــان با بیــان اینکه 
کمبودی در عرضه میوه هــای پاییز نداریم، 
افــزود: نرخ کنونــی هرکیلو انــار ۲۰ تا ۳۵ 
هزارتومــان، نارنگی ۲۰ تــا ۳۰ هزارتومان، 
لیموشــیرین ۲۰ تا ۳۵ هزارتومان و ســیب 
پاییزه ۲۰ تا ۳۵ هزارتومان است که حداکثر با 
احتساب ۳۵ درصد سود باید در خرده فروشی 

ها عرضه شود.
او تولید ســیب درختی را ۴ میلیون و ۵۰۰ 
هزارتن اعام کرد و گفت: برآوردها حاکی از 
آن است که امسال ۷ تا ۸ میلیون تن مرکبات 
تولید شود که با احتساب مصرف داخل با مازاد 

محصول روبرو هستیم.

کســری ۱۸۴هزارمیلیاردی 
منابع و مصارف یارانه ها

با توجه بــه بررســی های انجام شــده تنها 
۵۵درصد منابــع هدفمندســازی یارانه ها 
براســاس بودجــه شــش دوازدهم محقق 
شده اســت که به نظر می رســد هزینه های 
 یارانه هــا ۱۰۰درصــد یــا بیشــتر محقق 

شده است.
به گزارش تســنیم، با توجه به گزارش جدید 
دیــوان محاســبات کشــور کــه در اختیار 
نمایندگان مجلس شورای اسامی قرار گرفته 
اســت، از ۷۵9همت منابع پیش بینی شــده 
هدفمندی برای ســال ۱۴۰۳، در شش ماهه 
اول ســال جاری مبلغ ۲۱۲همــت )معادل 
۵۵درصد پیش بینــی ۶ماهــه و ۲۸درصد 
پیش بینی یک ســاله( محقق شــده است. 
همچنین برای تأمین کسری منابع نسبت به 
مصارف، مبلغ ۱۸۴همت از سایر منابع )خارج 
از ۴ ردیف اصلی عنوان شده در منابع قانون( 

استفاده شده است.
در این گزارش مهم تریــن عامل عدم تحقق 
منابع هدفمنــدی، عدم واریــز کامل منابع 
وصولی موضــوع حکم قانونی فوق توســط 
شــرکت های ذی ربط تابعــه وزارت نفت به 
حســاب های هدفمنــدی یارانه هــا و عدم 
شــفافیت فرآیند فروش و وصول این منابع 

توسط شرکت های فوق می باشد.
با توجــه بــه بررســی های انجام شــده در 
خصوص عملکــرد ۵ماهه منابــع و مصارف 
هدفمندســازی یارانه ها، شــاهد پرداخت 
۱۱۴درصدی مصارف یارانه هــا بوده ایم. در 
حالی این میــزان تحقق هزینه ها را شــاهد 
 بودیم که تنها ۴۸ درصد منابع پیش بینی شده 

محقق شده بود.
با توجه به پرداخت های انجام شده در خصوص 
یارانه گندم طی ۵ماهه، شاهد کسری ۳9 هزار 
میلیارد تومانی منابع و مصارف هدفمندسازی 
از این محل بوده ایم. هزار میلیارد تومان برای 
تبصره ۸ بوده اســت، این ۸۶ هــزار میلیارد 
تومان برای اجرای تبصره های قانونی استفاده 

شده است.

خبر

۱۵ بانکی که عملکردشان 
در تسهیات پرداختی به 
نهضت ملی مســکن صفر 
و به کل بخش مسکن فقط 
۱۳هزار میلیارد تومان بوده 
است، به کارمندان و شــرکت های خودشان جمعاً 
۱۸۸همت وام داده اند. به گزارش تسنیم، درحالی 
بیش از سه سال از اجرای قانون جهش تولید مسکن 
می گذرد که به روایت آمار رســمی بانک مرکزی تا 
پایان شهریورماه امســال ۱۵ بانک حتی یک ریال 
هم در بخش نهضت ملی مسکن تسهیات پرداخت 

نکرده اند.
البته جای امیدواری است که تعداد بانک هایی که 
عملکرد صفرشــان در این بخش بسیار قابل تأمل 
است درحال کاهش اســت؛ پیش از این ۱۸ بانک 
در گزارش های بانک مرکــزی دارای عملکرد صفر 
بودند ولی به تازگی این آمار به ۱۵ بانک کاهش یافته 
است. عملکرد بانک های اقتصاد نوین، ایران زمین، 
گردشگری، مؤسسه ملل، کارآفرین، شهر، سامان، 
پست ایران، پاســارگاد، آینده، توسعه تعاون، دی، 
کشاورزی، خاورمیانه و سرمایه در مشارکت نهضت 
ملی مسکن که مربوط به زمین های دولتی می باشد 
به  روایــت تازه ترین آمار بانک مرکــزی صفر بوده 

است.
طی سه سال گذشته از اجرای قانون جهش تولید 
مســکن تا پایان شهریورماه امســال، بانکها جمعاً 
۸۱۳.۸۴۵ میلیــارد ریال تســهیات در نهضت 
ملی مســکن پرداخت کرده اند. جمع تســهیات 
مسکن پرداخت  شــده تا ۳۱ شــهریورماه امسال 
توســط ۲۵ بانک ۲.۵۴۲.۲۵۸ میلیارد ریال بوده 
است. این آمار مربوط به تســهیات پرداختی در 
تسهیات خودمالکی، نهضت ملی مسکن، مسکن 
شهری، مسکن روستایی، ودیعه مسکن و حوادث 

غیرمترقبه می باشد.
جمع تسهیات مسکن شهری پرداخت شده توسط 
بانکها ۱.۳۳۱.۰۲۶ میلیارد ریال بوده است؛ مجموع 

تسهیات پرداختی در مســکن روستایی توسط 
بانک ها ۵9۴.۵۲۵ میلیارد ریال بوده است. مجموع 
تسهیات ودیعه مسکن پرداختی توسط بانک ها تا 
پایان شهریورماه سال جاری نیز ۵۳۵.9۶۷ میلیارد 

ریال بوده است.
کوتاهی و کم کاری بانکهــا درحالی همچنان ادامه 
دارد کــه طبق قانون بانک های متخلف مشــمول 
پرداخت جریمه به دولت می شــوند و باید مالیات 
این کم کاری را بــه دولت بپردازنــد. طبق قانون 
جهش تولید مسکن، بانک ها مکلف به پرداخت ۲۰ 
درصد از تسهیات پرداختی خود به ساخت مسکن 
هستند و اگر این بند از قانون اجرایی نشود، بانک ها 
مشمول پرداخت جریمه به دولت می شوند. براساس 
این قانون، اگر بانک ها به این وظیفه تمکین نکنند، 
باید معادل یک پنجم سهمیه تکلیفی انجام نشده، 

جریمه به سازمان امور مالیاتی پرداخت کنند.
مبالغ این جرائم نیز به صندوق ملی مســکن واریز 
خواهد شــد تا در عرصه های ساخت وساز مسکن 
به کار گرفته شــود هرچند طبق گفته اسماعیلی 
مدیرعامل صندوق ملی مسکن تا کنون هیچ مبلغی 

از کم کاری بانک ها به صندوق واریز نشــده است. 
کسب اطاع خبرنگار تسنیم از بانک های متخلف 
در این حوزه البته بیانگر آن است که ظاهراً سازمان 
مالیاتی برای بانک های متخلف برگه مالیاتی صادر 
کرده اســت و برخی بانک ها نیز درحال پرداخت 
مالیات اباغی هســتند هرچند ســازمان مالیاتی 
و وزارت اقتصاد اطاع رســانی دقیقــی دراین باره 

نداشته اند.
به گزارش تســنیم، هرچند عملکــرد بانک های 
اقتصاد نوین، ایران زمین، گردشگری، مؤسسه ملل، 
کارآفرین، شهر، سامان، پســت ایران، پاسارگاد، 
آینده، توسعه تعاون، دی، کشــاورزی، خاورمیانه 
و سرمایه در بخش تســهیات پرداختی به نهضت 
ملی مســکن صفر بوده اســت ولی این بانک ها در 
بخش هایی مانند تسهیات ســاخت خودمالکی، 
مسکن شهری، ودیعه مسکن و مسکن روستایی در 
مجموع ۱۳ هزار میلیارد تومان تسهیات پرداخت 

کرده اند.
عملکرد بانک هــای مذکور جمعاً در تســهیات 
ساخت خودمالکی، مسکن شهری، ودیعه مسکن و 

مسکن روستایی عبارت است از؛ بانک اقتصاد نوین 
۸،۱۱۴ میلیارد ریــال، ایران زمین ۲،۱۶۱ میلیارد 
ریال، گردشگری ۱،۵۷۱ میلیارد ریال، ملل ۳،۵۶۵ 
میلیارد ریال، کارآفرین ۵،۸۱۰ میلیارد ریال، شهر 
۱۵،۰۶۴ میلیارد ریال، ســامان ۱۴،۲9۶ میلیارد 
ریال، پست ایران ۱۶،۵۱۲ میلیارد ریال، پاسارگاد 
۱۵،۰۱۰ میلیارد ریال، آینــده ۱۰،۵۷۴ میلیارد 
ریال، توسعه تعاون ۱،۵۴۳ میلیارد ریال، دی ۴۸۶ 
میلیارد ریال، کشــاورزی ۳۵،۱۱۲ میلیارد ریال و 

خاورمیانه ۲9۰ میلیارد ریال.
گفتنی اســت؛ عملکــرد بانک ســرمایه در تمام 
بخش های قانــون جهــش تولید مســکن صفر 
بوده اســت، البته بانــک ســرمایه در توضیح به 
خبرگزاری تسنیم مدعی شده است که این بانک 
طی ســال های اخیر به دلیل عدم تعــادل منابع و 
مصــارف از اعطای کلیــه تســهیات تکلیفی و 
بودجه ای از جمله قرض الحسنه ازدواج، فرزندآوری 
 و جهــش تولید مســکن دوره ســوم مســتثنی 

شده است.
باتوجه به تکرار عملکرد صفر بانکها در نهضت ملی 
مسکن، تصمیم گرفتیم مروری به عملکرد بانک ها 
در بخش تسهیات پرداختی به کارمندان و مدیران 
خود و همچنین شرکت های زیرمجموعه خودشان 
داشته باشیم. همان طور که در خبرهای قبلی آمده 
بود، بانک ها در سال قبل 9۱.۵همت به کارمندان 
خود وام پرداخت کرده اند؛ انتشار این آمار از همان 
ابتدا با واکنش های تندی همراه شد؛ مردم گله مند 
بودند که چرا بانک ها به مردم عادی وام نمی دهند 
اما به خودشــان میلیاردی وام می دهند آن هم با 

سود پایین!
هرچند توجیهــات بانک ها در ایــن زمینه مورد 
اقبال مردم و مجلس شــورای اسامی قرار نگرفت 
ولی همچنان این گایه به حق مردم به جاست که 
چرا بانک ها به مــردم در خوش بینانه ترین حالت، 
تســهیات بانکی را با کش وقوس هــای فراوان و 
سخت گیری های بیش از حد و در نهایت با چندین 
ماه معطلی پرداخت می کنند اما به خودشان بدون 

سخت گیری های رایج وام میلیاردی می دهند.

دست خالی پروژه های نهضت ملی مسکن

۱۵ بانک به خودشان ۱۸۸همت وام دادند

هزار پروژه نهضت مسکن وارد 
فاز اجرایی شد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: هزار و ۲۱۱ 
واحد مسکونی نهضت ملی مسکن وارد مراحل 
اجرایی و ۴۰۰ پروژه هم وارد مراحل طراحی 

شده است.
ارســان مالکــی مدیرعامل ســازمان ملی 
زمین و مســکن با بیان اینکه  تمامی اراضی 
نهضت ملی مسکن قبل از اجرا و آغاز عملیات 
اجرایی در کمیته های فنی بررســی و بعد از 
صاحیت وارد فاز اجرایی می شــوند، گفت: 
ســال گذشــته بیش از هــزار و ۶۰۰ پروژه 
 بــه مرحلــه آماده ســازی، طراحــی و اجرا 

رسیده اند.
وی با بیان اینکه تمامــی تاش خود را به کار 
گرفته ایم و از طریق همکاری با دســتگاه ها 
اراضی مورد نیاز را بــرای پروژه های نهضت 
ملی مسکن تامین کرده ایم گفت: از  یک هزار 
و ۶۰۰ پروژه  هزار و ۲۱۱ پروژه در حال اجرا 
و  ۴۰۷ پروژه در مراحل مختلف طراحی قرار 

گرفته است.
معاون وزیــر راه و شهرســازی توضیح داد: 
برای پروژه هــای آماده ســازی طرح نهضت 
ملی مســکن بیش از ۴۶ هزار هکتار اراضی  
تامین  کرده ایم  که  از ایــن میزان ۲۸ هزار 
هکتــار از ایــن پروژه هــا در دســت اجرا و 
 بیش از ۱۸ هزار هکتار ایــن اراضی در حال 

طراحی است.
وی یــادآور شــد: میــزان ظرفیت پذیــری 
پروژه های نهضت ملی مســکن بیش از یک 
میلیون و ۴۴۳ هزار واحد مسکونی است که  
بیش از 9۶۰ هزار واحد آن در حال اجرا و بیش 
از ۴۸۳هزار واحد در دست طراحی است. وی 
ادامه داد: در صورت همــکاری بانک ها برای 
تامین منابع مالی و تزریق تسهیات ما شاهد 
تسریع در آماده سازی پروژه های نهضت ملی 

مسکن خواهیم بود.

سهم ۴درصدی بودجه عمرانی 
در نیمسال

با توجــه بــه بررســی های انجام شــده در 
خصــوص عملکــرد ۶ماهــه بودجه ســال 
۱۴۰۳ و مقایســه آن با عملکــرد ۵ماه اول 
سال،شــاهد رشــد ۳۰۰هــزار میلیــاردی 
درآمدها در شــهریور بوده ایــم در عین حال 
ســهم بودجه عمرانی از مصارف شــش ماه 
 گذشته، تنها ۴ درصد و معادل ۶۵هزار میلیارد 

بوده است.
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی خبرگزاری 
تســنیم، بــا توجه بــه گزارشــات عملکرد 
بودجه در بازه های پنج ماهه و شــش ماهه، 
در این بازه زمانی به ترتیب شــاهد کســری 
 ۷۵.۵ و ۶۱ هــزار میلیــارد تومانــی بودجه 

دولت بوده ایم.
بر همین اســاس منابع دولت تا پایان مرداد 
ماه، 9۷۱.۵ هزار میلیارد تومان بوده اســت 
که این رقم تا پایان شهریور حدود ۳۰۵ هزار 
میلیارد تومان افزایش داشــته است. به این 
ترتیب منابع وصولی دولت در شش ماهه سال 
۱۴۰۳ به یک هزار و ۲۷۷ هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
در حوزه مصارف نیز شاهد رشد حدود ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومانی هزینه هــا طی یک ماه 
بودیم. براین اساس رقم مصارف تا پایان مرداد 
هزار و ۴۷ هزار میلیارد تومان بوده است که تا 
پایان شهریور ماه این رقم تا هزار و ۳۳۸ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافته است.
در همین بازه زمانی رقم اعتبارات هزینه ای که 
عمده آن شامل حقوق و دستمزد است، از ۸9۴ 
هزار میلیارد تومان به هزار و ۱۷۲ هزار میلیارد 
تومان افزایش یافته اســت. در حوزه تملک 
دارایی های ســرمایه ای نیز شــاهد پرداخت 
تنها حدود ۲۰ هزار میلیــارد تومان منابع در 
شهریور ماه بوده ایم. به این ترتیب سهم بودجه 
 عمرانی از مصارف شــش ماهه تنها ۴ درصد 

بوده است.
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رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار با تاکید بر اینکه آمار صادراتی کل خشکبار 
کشور طی سه سال گذشته کاهش ۲۰ درصدی داشته اظهار کرد: در گذشته نه چندان 
دور بیش از ۳۵ کالای صادراتی در سبد صادراتی خود داشتیم و این درحالیست که 
میزان صادرات به سه محصول پسته، خرما، کشمش و تا حدودی انجیر محدود شده 
است. به گزارش ایسنا، محمدرضا فرشچیان - رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار 
اظهار کرد: درگذشــته نه چندان دور این اتحادیه مفتخر بود بیش از ۳۵ قلم کالای 
صادراتی از بادام و زیره گرفته تا... را در سبد خود داشته باشد. سالانه شاهد حذف یک 

الی دو قلم از جمله بادام، قیسی، بوخورک، زیره، برگ زردآلو و... از سبد صادرات بودیم و 
الان صادرات به سه محصول پسته، خرما، کشمش و تا حدودی انجیر محدود شده است.
وی افرود: آیا تولیدکنندگانی که این کالاهارا تولیــد می کردند برای صادرات جایگاه 
پیشین را دارند؟ جایگاه آن ها کجاست؟ زمانی نام ایران در کنار فرش، خاویار، زعفران 
و پسته ایران می درخشــید. فرش و خاویار که حذف و زعفران به کشورهای همسایه 
واگذار شد. پسته تا چندسال دیگر باقی می ماند؟ زمانی ایران اولین صادرکننده پسته 
بود، اما الان آمریکا قدرت را در دست گرفته است. فرشچیان ادامه داد: ما نمی توانیم دنیا 

را محدود کنیم. ما با قوانین و شرایطی که برای خود تعریف می کنیم، خودمان را هر روز 
نسبت به روز گذشته محدود می کنیم. دولت مردمی که می خواهد فعالیت خود را آغاز 
کند خوشبختانه حرف مشترکی با ما دارد و آقای پزشکیان گفته که طرفدار ارز تک نرخی 
است. وی افزود: وزیر اقتصاد نیز این مطلب را بارها تکرار کردند و منتظریم. نوشدارو پس 
از مرگ سهراب به درد نمیخورد. صادرات کشــاورزی ما نیاز به درمان دارد تا به سابق 
بازگردد. رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار ادامه داد: آمار صادراتی کل خشکبار ما 
طی سه سال گذشته از  کاهش ۲۰ درصدی تبعیت کرده و کاهش یافته است. در سال 

۱۳9۷ قبل از پسمان سپاری ارزی صادرات محصولات خشکبار حدود ۳ میلیارد دلار 
بود در سال گذشته این آمار به ۱.۳ تقلیل یافته بود و این بسیار تاسف بار است. پسته ای 
که الان ۷ دلار به فروش می رسد تعهد ارزی آن از ما 9.۸ دلار گرفته می شود. وی تاکید 
کرد: کاهش صادرات و تولید با هم هماهنگ است. کشمش و خرما کالای صادراتی ما 
هستند. ما ۱۷۰ هزار تن پسته می توانیم سالانه صادرات داشته باشیم. طبق آمار گمرک 
آمار صادرات پسته در شش ماهه اول امسال ۴۶ هزار تن، کشمش ۲۸ هزارتن ، انجیر ۲ 

هزارتن بوده که دیگر تقریبا از دور صادرات خارج می شود.

کاهش ۲۰ درصدی صادرات خشکبار 
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اســتاد دانشــگاه تهران با بیان اینکه به زودی نرخ های 
هیجانی دلار به ســطوح قبلــی بازمی گــردد، گفت: 
امیدواریــم مردم بــه تجربه های گذشــته توجه کنند 
و وارد بــازی ای نشــوند که دشــمن بــرای بی ثباتی 
 اقتصــاد و تحمیــل تورم بیشــتر بــه مــردم تدارک

 دیده است.
آلبرت بغزیان؛ اقتصاددان و اســتاد دانشــگاه تهران در 
گفت وگو با تسنیم درخصوص افزایش هیجانی نرخ ارز 
پس از اتفاقات سیاسی ـ امنیتی اخیر گفت: در طول یک 
سال گذشته بعد از عملیات طوفان الاقصی تا کنون بار ها 
شرایطی بدتر از وضعیت کنونی بازار ارز را تجربه کرده و 
پشت سر گذاشته ایم، شرایطی که در ظاهر این تصویر را 
به ما می داد که نرخ ارز از قیمت های بالا بازگشت ناپذیر 

است اما این گونه نشد.
وی دراین باره توضیح داد و گفــت: مباحث مختلف در 
جنگ غزه، ســقوط هلی کوپتر رئیس جمهور، شهادت 
اسماعیل هنیه و بسیاری از وقایع زمینه های مساعدی 
برای جهش نرخ ارز بود، اما به دلیل وجود منابع ارزی و 
مدیریت صحیح بانک مرکزی در همان روز های اول به 

نقطه اصلی یعنی قیمت های اولیه بازگشت.

بغزیان معتقد است: خوشــبختانه مدل مدیریت بانک 
مرکزی در این دوره مدیریتی متفاوت است چراکه شاهد 
هستیم بانک مرکزی فریب شرایط تنش های سیاسی را 
نمی خورد و در بازی هیجانات شرکت نمی کند. کارشناس 
اقتصادی یادآور شد: مدیریت صحیح بانک مرکزی و عدم 
مداخله هیجانی و دستوری در بازار ارز موجب بازگشت 
سریع نرخ ارز به قیمت های قبلی خود شده و خواهد شد، 
بنابراین این بار نیز شاهد همان وقایعی خواهیم بود که در 

هفته ها و ماه های گذشته تجربه کرده ایم.
وی گفت: خوشبختانه سیاســتمداران ایرانی هیجانی 
عمل نمی کنند و وارد بازی از پیش طراحی شده آمریکا 
و اسرائیل نمی شوند، ضمن اینکه بانک مرکزی خود را 
با بازار آزاد که تحت ایادی بانک مرکزی نیســت پیش 
نمی برد و وارد بازی نمی شود که برای بی ثباتی نرخ ارز و 

بازار ارز تدارک دیده اند.
کارشــناس و تحلیلگر اقتصادی یادآور شد: امیدواریم 
مردم به تجربه های گذشــته توجه کنند و وارد بازی ای 
نشوند که دشــمن برای بی ثباتی اقتصاد و تحمیل تورم 

بیشتر به مردم تدارک دیده است.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با 
اشاره به اقدامات انجام شده درخصوص 
لایحه بودجــه ۱۴۰۴ گفــت: از طریق 
برگزاری جلسات متعدد تاش می کنیم 
تا لایحــه بودجــه ۱۴۰۴ بــه گونه ای 
تنظیــم شــود کــه منافــع و مصالح 
 بــازار ســرمایه  و ســهامداران در آن، 

مدنظر قرار گیرد.
به گزارش ایمنا و به نقل از سنا، حجت اله 
صیدی بــه برنامه های ســازمان بورس 
بــرای حمایت از منافع ســهامداران در 
چارچــوب لایحه بودجه ۱۴۰۴ اشــاره 
و اظهــار کــرد: در روزهــای گذشــته 
 بــه صــورت جــدی بررســی عوامل، 
مولفه ها و بندهای اثرگــذار بودجه، بر 
بازار سرمایه را، آغاز کرده ایم تا از طریق 
شناسایی و رفع مسائلی که در چند سال 
اخیر به ایجاد نوســانات کاذب در بازار 
منجر شده، منافع ســهامداران را تأمین 
و به ســمت جبــران ضــرر و زیان های 

 ناشــی از احکام بودجه بر بازار سرمایه 
پیش برویم. وی افزود: بر این اساس، در 
صدد پیگیری مسائل و عواملی هستیم 
که به صورت مستقیم و غیرمستقیم بر 
 روند بازار سهام و فعالیت ناشران بورسی، 

اثرگذار هستند.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
تصریح کرد: طبق برنامه ریزی های انجام 
شده، جلســات تعاملی و کارشناسی به 
صورت منظم در حال برگزاری اســت. 
امیدواریم بــا مذاکــره، موضع گیری و 
تعامل مشــخصی را با ســازمان برنامه 
و بودجه و کمیســیون برنامــه و بودجه 

مجلس برقرار کنیم.
صیدی تاکید کرد: به دنبال آن هستیم 
تا لایحه بودجه ۱۴۰۴ به گونه ای تنظیم 
شــود که نه تنها تهدیدکننده روند بازار 
نباشــد، بلکه بالعکس، منافع و مصالح 
بازار سرمایه و سهامداران، در آن مدنظر 

قرار گیرد.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســامی به بررسی تأثیرات 
سامانه خودنویس در قراردادهای اجاره و فروش مسکن پرداخت و بر 

لزوم رفع مشکات موجود در این سامانه تأکید کرد.
حمید رضا گودرزی، نماینده مردم الیگودرز و عضو کمیسیون عمران 
مجلس مجلس شورای اسامی در گفت وگو با مهر، درباره تأثیر فعالیت 
سامانه خودنویس که به تازگی در راستای قانون جهش تولید مسکن 
راه اندازی شده است و با اســتفاده از آن مردم می توانند راسا اقدام به 
انعقاد قراردادهای اجاره بها کنند گفت: »یکی از معضات و مشکاتی 
که مردم در کل کشور با آن دست به گریبان هستند، بحث مسکن است 
که متأسفانه بخشی از آن به سوداگری در بازار مربوط می شود. با توجه 
به اینکه برخی از مشاورین اماک در این زمینه دخالت دارند، سامانه 

خودنویس می تواند به شکستن انحصار آن ها کمک کند.«
وی در ادامه افزود: »هدف از راه اندازی این سامانه این است که مردم 
خودشــان قراردادهای اجاره و خرید و فروش را منعقد کنند و دیگر 
نیازی به مشاورین اماک نداشته باشند. این روش می تواند در نهایت به 
کاهش هزینه ها برای مردم منجر شود. به عنوان مثال، تا به حال مبلغ 

یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان صرفه جویی از محل انعقاد قراردادها 
انجام شده است.« گودرزی به معضات ناشی از حضور مشاورین اماک 
در بازار اشاره کرد و بیان کرد: »بسیاری از مشاورین اماک قیمت های 
کاذبی را به صورت سلیقه ای تعیین می کنند که این موضوع می تواند به 
فساد در بازار مسکن دامن بزند. با راه اندازی این سامانه، به ویژه در حوزه 

اجاره، مشکات مردم در این زمینه کاهش خواهد یافت.«
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی در ادامه تصریح کرد: 
»متأسفانه، در کشــور ما به طور سنتی بازار مشــاورین اماک بدون 
نظارت و مدیریت مناسب کار می کند. اگر این سامانه بتواند به درستی 
پیاده سازی شود و مشکات موجود آن رفع شود، می تواند اقدام بسیار 
خوبی در راستای بهبود وضعیت مسکن باشد. با این حال، ما نیاز داریم 
تا به مسئولین مربوطه فشار بیاوریم تا به رفع نواقص موجود بپردازند.«

گودرزی همچنین به خاءهای قانونی در زمینه مشاورین اماک اشاره 
کرد و گفت: »در حال حاضر، بسیاری از مشاورین اماک هیچ خدماتی 
به موجر و مستأجر ارائه نمی دهند و در صورت بروز مشکات، هیچ گونه 
حمایتی از طرف آن ها وجود ندارد. این وضعیت به ویژه در سیســتم 

قضائی کشور بار ســنگینی را به دوش می گذارد و بر تعداد پرونده ها 
می افزاید. این امر نشــان دهنده ی ضرورت ایجــاد تغییرات در نظام 

مشاوره اماک است.«
این نماینده مجلس دوازدهم با اشاره به تأثیر مثبت سامانه خودنویس 
بر بازار مسکن گفت: »اگر این سامانه بتواند به درستی عمل کند، شاهد 
کاهش قیمت ها و افزایش شــفافیت در بازار خواهیم بود. همچنین، 
باید توجه کنیم که در هیچ کجای دنیا این گونه نیست که بازار مسکن 
به شکل کنونی در ایران اداره شــود. ما نیاز داریم تا از تجربیات سایر 
کشورها بهره برداری کنیم و به ایجاد نظام های مدرن تر و شفاف تر در 

این زمینه بپردازیم.«
گودرزی در پایان ابراز امیدواری کرد که با رفع موانع و مشکات موجود 
در ســامانه خودنویس، این طرح به موفقیت برســد و منجر به ایجاد 
یک بازار شــفاف و قانونی در حوزه مسکن شود. وی همچنین بر لزوم 
اطاع رسانی به مردم درباره این سامانه و نحوه استفاده از آن تأکید کرد 
و افزود: »اطاع رسانی صحیح می تواند به کارآمدتر شدن این سامانه 

کمک کند و مردم را ترغیب به استفاده از آن نماید.«

تأمین منافع سهامداران در بودجه ۱۴۰۴دلار به سطوح قبلی بازمی گردد

کاهش انحصار مشاورین املاک

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
گفت : مجموع تجارت غیرنفتی کشور در فصل 
تابستان به ۳۰ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار رسید 
که این میزان نسبت به تابستان سال قبل با رشد 

۹.۴ درصدی همراه بوده است.
به گزارش ایسنا، سید روح اله لطیفی، سخنگوی 
کمیســیون روابط بین الملل و توسعه تجارت 
خانه صنعت، معدن و تجــارت ایران اظهار کرد: 
در تابستان امسال تجارت غیرنفتی کشور به ۳۰ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار رسید که از این میزان 
۱۲.۳ میلیارد دلار صادرات و ۱۸.۳ میلیارد دلار 

واردات انجام شده است.
وی افزود : میزان صادرات کشــور در  تابستان 
امسال  نســبت به تابستان ســال ۱۴۰۲ رشد 
۶.۲ درصدی داشته و میزان واردات به کشور در 
تابستان امسال، نسبت به مدت مشابه سال قبل، 

رشد ۱۱.۶ درصدی داشته است.
لطیفی افزود : در تیرماه امســال سه میلیارد و 
۹۴۵ میلیون دلار کالای ایرانی صادر شده )رشد 
۱۰ درصدی(، در مرداد ماه، با رشد ۱۸ درصدی 
نسبت به مرداد سال قبل، چهار میلیارد و ۴۷۰ 

میلیون دلار کالای غیر نفتی صادر شــده و در 
سومین ماه تابستان نیز ۳.۹ میلیارد دلار )کاهش 

۷.۱ درصدی( کالای ایرانی صادر شده است.
وی در خصوص واردات کالا در تابســتان گفت: 
پایین ترین میــزان واردات کالا به کشــور در 
تابســتان مربوط به تیر ماه با سه میلیارد و ۹۴۴ 
میلیون دلار بوده که نسبت به تیر ماه سال ۱۴۰۲ 
با کاهش ۲۸.۴ درصدی همراه بوده، بیشــترین 
میزان واردات با ۶.۴ میلیارد دلار و رشــد ۲۱.۶ 
درصدی مربوط به مرداد ماه بــوده و بعد از آن 
در شهریور ماه ۶.۳ میلیارد دلار کالا  وارد کشور 
شده که  ۱۲ درصد بیشتر نسبت به شهریور سال 

قبل بوده است.
لطیفی در پایان گفت: تراز تجاری کشــور،   در 
فصل  تابستان امســال  با اضافه شدن  واردات 
بیش از ۲.۵ میلیارد دلار طلا  و خودرو، در کنار 
نهاده های تولیــد، نهاده های دامی و ماشــین 
الات صنعتی،   با وجود رشــد صادرات، به منفی 
۶ میلیارد دلار  رســید. میزان تجارت کشور در 
تابستان امسال نسبت به فصل بهار نیز  ۱۰ درصد 

رشد داشته است.

بنا بر اطلاعات دریافتی تعرفه آب برای مشترکان 
بدمصرف در پله های آخــر تا ۵۵ درصد افزایش 

یافته است.
به گزارش ایسنا، با توجه به ضرورت حفظ منابع 
اندک آبی کشــور، امر تغییــر در رفتار مصرف 
مشترکان بدمصرف به منظور کنترل و مدیریت 
مصرف بی رویه آن ها ضروری است، در این راستا 
به منظور تشــویق مشــترکان به رعایت الگوی 
مصرف آب، در تعرفه آب مشــترکان با مصرف 
زیر الگو و یا مطابق الگو هیچ گونه افزایش قیمتی 

اعمال نشده است.
در شــرایطی که ۴۸ درصد خانوار بدمصرف ۷۰ 
درصد آب شــرب کشــور را به صورت بی رویه 
مصرف می کنند، افزایش پلکانی نرخ آب بها صرفا 
برای مصارف بالاتر از الگوی مصرف اعمال شده 
تا از این طریق بتوان به تغییر در رفتار مصرف این 

دسته از مشترکان امیدوار بود.
این طرح تنها برای مشترکانی که بیش از دو برابر 

الگو مصرف داشته باشند اعمال خواهد شد، باید 
توجه داشت که الگوی مصرف به تناسب شرایط 
اقلیمی متفاوت است و مشــترکان برای رهایی 
از این طرح می بایســت به موضوعات مدیریت 

مصرف حساس باشند.
در حال حاضر ۴۸ درصد مشــترکان بدمصرف، 
۳۰ درصد خوش مصرف و ۱۸ درصد مشترکان 
کم مصرف هســتند، آنطــور که برآورد شــده 
قبض آب ۴۸ درصد بدمصرف هــا تاکنون بین 
۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار تومان صادر می شــد که اگر 
اکنون میــزان مصــرف آن ها در اگــر پله های 
 آخــر باشــد مشــمول افزایــش ۵۵ درصدی 

خواهد شد.
با توجه به شرایط اقلیمی ایران و وضعیت بحرانی 
آب در کشور لازم است تا همه مشترکان نسبت به 
مصرف این مایه حیات حساس باشند و مشترکان 
پرمصرف نیز تجدید نظر جدی نســبت به روند 

مصرف خود داشته باشند.

سرپرست ســازمان هواپیمایی کشــوری گفت: صنعت 
هوانوردی نیازمند بازمعماری است و تحقق این مهم و فراتر 
رفتن از وضع موجود، ارائه خدمات مطلوب و بهتر، نیازمند 

همیاری و همکاری متخصصان و کارشناسان است. 
به گزارش ایلنا، حســین پور فرزانه سرپرســت سازمان 
هواپیمایی کشوری با اشاره به جایگاه و اهمیت نیروی انسانی 
و رضایت شغلی کارکنان در تحقق اهداف سازمانی اشاره 
کرد و گفت: تخصص گرایی و فعالیت افراد در رشته های 
تحصیلی مرتبط، اصل مهم و اساسی در افزایش اثربخشی 

به شمار می رود؛ بنابراین علاوه بر مسائل معیشتی از جمله 
حقوق و مزایا، توجه به تخصص گرایی منجر به ایجاد فضای 

آرام، تخصصی و در نهایت ارتقا رضایت شغلی خواهد شد. 
وی در ادامه به برنامه ها و طرح های پیش رو اشــاره کرد و 
گفت: توسعه اهداف و برنامه های سازمان هواپیمایی کشوری 
مستلزم همیاری و همکاری شما متخصصان و کارشناسان 
است و چنانچه بخواهیم به اهداف مد نظر از جمله اصلاح 
رویه ها و توسعه این صنعت دست یابیم باید از راهبردها و 

مشاوره های تخصصی شما بهره مند شویم.

رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی تهران با تاکید بر برخــورد با متخلفان 
و گران فروشــان گفــت: قیمــت مصــوب نــان در نانوایی هــای 
 ســنتی هزینه آنهــا را پوشــش نمی دهــد و پایین تــر از آنالیز نرخ 

واقعی است.
به گزارش مهر، امروز اگر برای خرید نان سنتی به هر نانوایی بروید قیمت ها 
متفاوت است. این امر برای دو نان بربری و سنگک مشهودتر است. نان های 
آماده فروش روی دیوار نانوایی ها، بدون اســتثنا با چند دانه کنجد، نرخ 
چند برابری دارند. نانوا هوشیار می داند امروز در شلوغی شهر، افراد عجله 
داشته و فرصت ایســتادن در صف را ندارند؛ این نان های طلایی را آماده 
می کنند تا خدمات مناسب به شــهروندان ارائه دهند. برخی هم کارت 
خوان های هوشمندشان خراب شــده و ناچار از کارت خوان های عادی 

استفاده می کنند.

امسال قیمت نان در شهریور ماه افزایش ۲۵ تا ۳۰ درصدی داشت و هنوز 
یک ماه از افزایش قیمت نان در استان تهران نگذشته، نانوایان با ترفندهای 
مختلف از قیمت مصوب تعدی کرده و عددهای بالاتری از مشتریان برای 

هر قرص نان دریافت می کنند.
محمد سلیمانی، رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران درباره اعمال سلیقه 
در قیمت گذاری نان در نانوایی های سنتی از جمله سنگک به خبرنگار مهر 
گفت: سهمیه اختصاصی هر نانوایی بر مبنای عملکرد کارت خوان های 
هوشمند بوده در نتیجه نانوایان نمی توانند خارج از این سیستم فروش 
داشته باشند.  وی افزود: البته بارها عنوان کردیم شرکت مجری این طرح، 
پشتیبانی مناسبی نداشته و دو روز تا یک هفته زمان می برد تا دستگاهی 
که دچار اشکال شده، درست شود. در چنین شرایطی نانوایان ناگزیر هستند 
دستگاه را برای عیب یابی به مراکزی دیگر ببرند در حالی که پشتیبان های 

سایر کارتخوان ها در صورت بروز مشکل در کوتاه ترین زمان ممکن ایراد 
را رفع می کنند.

وی ادامه داد: اجرای طرح کارت خوان هوشــمند مربوط به یک شرکت 
بوده در حالی که اگر شــرکت دوم نیز وجود داشته باشد رقابت بین آنها 
سبب می شود تا خدمات دهی این بخش، وضعیت بهتری داشته باشد. وی 
با اشاره به باگ های موجود، ادامه داد: سهمیه نانوایی ها هر ۱۰ روز شارژ 

می شود که بر اساس کارکرد ماه قبل آنها است.
سلیمانی در پاسخ به این پرسش که آیا نظارتی بر عملکرد نانوایان از سوی 
اتحادیه صورت می گیرد یا خیر، گفت: اتحادیه هم با هر قیمت نامتعارفی 
مخالف است و با آن برخورد می کند. همچنین نظارت بر فعالیت نانوایان 
از سوی نهادهایی همچون اتاق اصناف، وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

اتحادیه ها و… در حال انجام است.

صنعت معدن مملو از خطرات پنهانی است که می 
تواند به حوادث ویرانگری منجر شود. انفجارهای 
متان و گرد و غبــار زغال ســنگ از مرگبارترین 
خطراتی است که باعث از دست رفتن هزاران نفر 
در طول تاریخ شده اســت و اگر اقدامات احتیاطی 
به درستی انجام نشود، گاز متان موجود در معادن 

زغال سنگ می تواند به راحتی مشتعل شود.
به گزارش ایسنا، کارفرمایان باید برای جلوگیری 
از چنین بلایایی، اطمینــان حاصل کنند که تمام 
تجهیزات معدن به طور منظم نگهداری می شوند و 
عاری از نقص هایی هستند که به طور بالقوه می تواند 
باعث انفجار شود. انفجار از فعالیت های پرخطر است 
که می تواند منجر به صدمات جدی یا مرگ ومیر 
شــود. مواد منفجره مورد استفاده در معدن بسیار 
خطرناک تر از آتش بازی های معمولی هســتند و 
در صورت عدم استفاده با حداکثر دقت می توانند 

آسیب های جدی ایجاد کنند.
کار در معدن، یک تجارت پرخطر است و کار در آن 

به عنوان محیطی نامناسب برای انسان محسوب 
می شود. ایمنی اولویت اصلی برای عملیات معدن 
است زیرا این مناطق از نظر دما، کیفیت هوا و اثرات 
نامطلوب مشکلات بسیاری دارند. برای بهبود ایمنی 
کارگران، باید نکات ایمنی ضروری در نظرگرفته شود 
که شامل ارزیابی خطرات، حفظ فرهنگ ایمنی، 
پوشیدن تجهیزات حفاظت شخصی و حفظ شکل 

کامل تجهیزات خواهد شد.
حوادث معدن به دلیل نقص در عملکرد تجهیزات، 
مواد منفجره، سقوط، لغزش، نشت گاز سمی و سیل 
رخ می دهد. خطرات در معادن را نمی شود از بین برد 
اما ما می توانیم خطر را به حداقل برسانیم. در اینجا 
پیشنهادهایی برای افرادی که در معدن کار می کنند، 
ارائه شده است تا احتمال خطر را کاهش دهند که 
شامل تجهیزات حفاظت فردی، محصولات ایمنی 

معدن و قوانین و مقررات ایمنی معدن می شود.
ذرات و گازهای معلق در هوا، استنشاق گرد وغبار 
زغال ســنگ و گازهای ســمی می تواند منجر به 

بیماری های تنفسی مختلف از جمله سیلیکوزیس، 
بیماری ریه و سرطان ریه شود. سیستم های تهویه 
دقیق، تجهیزات حفاظت فردی و نظارت بر سلامت 
برای محافظت از معدنچیان در برابر این خطرات 
حیاتی هستند. علاوه بر این، تحقیق و توسعه مداوم 
در فن آوری های فیلتراسیون و طراحی های تهویه 
بهتر با هدف به حداقل رســاندن قــرار گرفتن در 

معرض مواد مضر است.
در فعالیت های معدنی از ماشــین آلات سنگین، 
مواد منفجره و مواد قابل اشتعال استفاده می شود 
که آتش سوزی و انفجار زیرزمینی را به یک نگرانی 
مهم تبدیل می کند. انباشت گاز متان، تهویه ناکافی 
و جابجایی نادرست مواد منفجره همگی می توانند به 
حوادث فاجعه بار کمک کنند. برنامه های آموزشی 
دقیق، نظارت مستمر بر ســطح گاز، پروتکل های 
ایمنی دقیق و اجرای سیســتم های نوآورانه اطفاء 
حریق برای پیشگیری و مدیریت مؤثر چنین شرایط 

اضطراری ضروری است.

در تابســتان ۱۴۰۳ ســهم 
جمعیت بیکار فارغ التحصیل 
آموزش عالی از کل بیکاران 
حدود ۴۴ درصد بوده اســت 
که این رقم نســبت به فصل 
مشابه ســال قبل۱.۱ درصد افزایش داشــته است. به 
گزارش تسنیم، در تابستان ۱۴۰۳، به میزان ۴۱.۷ درصد 
جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی 
تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این 
نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل )تابستان ۱۴۰۲( 

۰.۱ افزایش یافته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشــتر در این فصل ۲۵ 
میلیون و ۱۲۹ هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه 
ســال قبل تقریبا ۴۴۴ هزار نفر افزایش داشــته است. 
همچنین جمعیت غیرفعال از نظر اقتصــادی )اعم از 
افراد محصــل، خانه دار، دارای درآمد بــدون کار مانند 
بازنشستگان و...( ۳۸ میلیون و ۶۶ هزار نفر بوده که نسبت 
به فصل مشابه ســال قبل تقریبا ۴۱۱ هزار نفر افزایش 
داشته است. در تابســتان ۱۴۰۳ سهم جمعیت بیکار 
فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران ۴۳.۹ درصد 
بوده است. این ســهم در بین زنان نسبت به مردان و در 
نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی 
تغییرات این شاخص نشان می دهد که نسبت به فصل 

مشابه سال قبل۱.۱ درصد افزایش داشته است.
در تابستان ۱۴۰۳ سهم جمعیت شاغل فارغ التحصیل 
آموزش عالی از کل شاغلان ۲۷.۲ درصد بوده است. این 
سهم در بین زنان نســبت به  مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال 

قبل۰.۴ درصد افزایش یافته است.
بررســی نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ ســاله و بیشتر فارغ 
التحصیلان آموزش عالی نشان می دهد ۱۱.۶ درصد از 
جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی بیکار بوده اند. 
این نرخ در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط روستایی 

نسبت به نقاط شهری بیشتر بوده اســت. بررسی روند 
تغییرات این نرخ حاکی از کاهش ۰.۴ درصدی در تابستان 
۱۴۰۳ نسبت به فصل مشابه سال قبل است.این تعداد در 
تابستان سال جاری ۸۹۷ هزار و ۶۲۲ نفر بوده است و در 

تابستان ۱۴۰۲ حدود ۹۰۵ هزار و ۱۴۹ نفر بوده است.
این در حالی است که پس از افغانســتان و عراق، ایران 
پایین ترین نرخ مشــارکت اقتصادی زنــان را در میان 
همسایگان خود دارد. بســیاری از کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و همچنین همسایگان شــمالی ایران با 
تکیه بر رشد اقتصادی و همچنین اتخاذ سیاست های 
مختلف برای حمایت زنان شاغل توانســته اند به نرخ 
مشارکت اقتصادی بالای زنان دست پیدا کنند. بسیاری 
از کارشناســان معتقدند که عدم اصلاحات اجتماعی، 
فرهنگ تبعیض آمیز، شرایط نابسامان اقتصاد کلان و 
قوانین بازدارنده اشتغال زنان اصلی ترین عوامل پایین 

بودن نرخ مشارکت اقتصادی زنان در ایران است.
نرخ مشارکت اقتصادی در هر کشوری نشان دهنده نسبت 
جمعیت فعال اقتصادی به جمعیت افرادی است که در 
سن کار هستند. درحال حاضر در اغلب کشورهای جهان 
نرخ مشارکت اقتصادی مردان از زنان بیشتر است. یکی 

از الگوهایی که می تواند تحولات نرخ مشارکت اقتصادی 
زنان را با توجه به ساختار اقتصاد هر کشور توضیح دهد 
نظریه U است. بر این اســاس نرخ مشارکت اقتصادی 
زنان در مراحل پیش از توســعه صنعتی بالاست. دلیل 
این مساله این اســت که در چنین جوامعی رکن اصلی 
اقتصاد کشاورزی اســت و زنان نیز به عنوان نیروی کار 
به کشاورزی اشــتغال دارند. برای مثال در حال حاضر 
نرخ مشــارکت اقتصادی زنان در آنگولا ۷۲درصد، در 

موزامبیک ۷۸درصد و در اتیوپی ۷۴درصد است.
همزمان با صنعتی شــدن کشــورها و افزایش نسبی 
درآمد افرادی که در صنایع اشــتغال دارند، نقش زنان 
در فعالیت های مولد اقتصادی کم رنگ می شود. در این 
دوره جمعیت زیادی از زنان به جای حضور در بازار کار به 
خانه داری و تربیت فرزندان می پردازند. با توسعه بیشتر 
اقتصاد و تنوع اقتصاد که در اغلب موارد با جهانی شدن 
همراه است، نرخ مشارکت اقتصادی زنان افزایش پیدا 
می کند. به صورت کلی می توان گفت توسعه اقتصادی 
تاثیرات متعددی بر رشد مشارکت اقتصادی زنان دارد. در 
حقیقت، رشد اقتصادی می تواند زمینه ساز فرصت های 
بیشتری برای زنان در بازار کار باشد. توسعه اقتصادی با 

افزایش تنوع شغلی، سرمایه گذاری در آموزش و افزایش 
آگاهی و تحــولات فرهنگی در جوامع همراه اســت و 

فرصت های شغلی بیشتری را برای زنان فراهم می کند.
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مردمی کردن اقتصاد 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

متاسفانه اکنون شاهد تمایل بیشتر برای حرکت 
به سمت مشــاغل غیرمولد مانند دلالی، واسطه 
گری، مشــاغل کاذب و خلاف قانون و قاچاق و یا 
دستفروشی هستیم. بیشتر افرادی که مجبور به 
ترک کار از واحدهای تولیدی هســتند، معتقدند 
حتی دستفروشــی درآمد به مراتب بیشــتری از 

کارکردن در کارخانه ها و واحدهای تولیدی دارد.
از سوی دیگر هرچه برای کاهش تورم تلاش کنیم 
هم به نفع امنیت و اقتصاد کشــور اســت و هم به 
مردمی شدن اقتصاد کمک می کند. زیرا وقتی مردم 
در حوزه های اقتصاد مشارکت کنند این امر می تواند 
در بخش های اجتماعی، فرهنگی و سیاســی هم 

جنبه های مثبت و پررنگ تری داشته باشد.
از گذشته به دلیل شرایط خاص اقتصادی، بحث 
تولید در کشور مطرح بوده است از آنجا که اقتصاد 
ما وابســته به نفت بوده و بیشتر در بخش خدمات 
فعال بودیم چندان در تولید توفیق نداشتیم اکنون 
هم هنوز بخش خدمات در تولید ناخالص داخلی و 
در اشتغال بیشتر از بخش های دیگر پررنگ است، 
لذا برای اینکه بتوانیم تغییری در شرایط اقتصادی 
ایجاد کنیم که منجر به توسعه بازار کار و تولید ثروت 

بیشتر شود حتماً تولید باید در اولویت قرار گیرد.
در عین اینکه بایــد از ظرفیت های بخش خدمات 
همچون گذشته استفاده کنیم و چنین فرصتی را 
برای اقتصاد مغتنم بدانیم ولی باید روی بخش های 
تولید بیشتر کار کنیم زیرا وضعیت اقتصاد ما باید با 
تغییر به سمت تولید دگرگون شود و برای حمایت 

از تولید راهی جز این نیست.
در واگذاری ها موفق نبودیم و باید شفاف تر و واقعی تر 
بخش های اقتصادی را به مردم واگذار کنیم. در عین 
حال باید ســختگیری های کمتری انجام بدهیم 
که مردم بتوانند در شرایط بازار کار فعالیت کنند 
و امنیت و مشوق های بیشــتر برای تولید تعریف 
کنیم. اگر تولید مزیت نداشته باشد در کشور شکل 
نمی گیرد و تورم همواره یک مانع بوده که باعث شده 
مزیت های تولید در کشور شکل نگیرد، لذا باید در 

این جهت راهگشایی کنیم.

اداره محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان دلفان
با سلام واحترام

بدینوسیله به پیوست  آگهی تحدید حدود پرونده های  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی به شرح ذیل ارسال ، مستدعی است مقرر 
فرمائید در یک  نوبت به تاریخ های درج شده در متن آخر آگهی در روزنامه های کثیرالانتشــار و محلی )همزمان( منتشر و سپس  نسخه از آن را به این اداره ارسال و 

هزینه آگهی از متقاضی اخذ گردد . 
آگهی تحدیدی اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان دلفان پیرو آگهی   ماده ۳ به اســتناد ماده ۲۱و ۱۴ قانون ثبت اینکه موعد تحدید حدود قسمتی از پلاک ۳۳و ۳۹  

و۱۲۹ و۱۴۸ و  و ۲۹۰ و۲۱ و ۱۵۵ اصلی واقع در بخش ۱۲ استان  لرستان شهرستان دلفان   به شرح ذیل اعلام میدارد:
۷۱-خانم قرصم عباسی کلواری فرزند هواس بگ نسبت به ششدانگ یکباب عمارت به مساحت ۷۷،۱۹۰ متر مربع تحت پلاک ۸۳۳۲ فرعی از ۱۵۵ اصلی راس ساعت 

۹ الی ۱۲ بعد از ظهر موررخه ۱۴۰۳/۰۸/۱۹در محل وقوع ملک مورد تحدید عملیات تحدید حدود انجام می پذیرد 
پلاک ۱۵۷ اصلی بخش ۱۲ لرستان

۷۲ -خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۳۳۸۵۰۱۸ متر مربع تحت پلاک ۳۱۷ فرعی از پلاک 
۱۵۷ اصلی

 ۷۳- خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۹۷،۳۰۱۱ متر مربع تحت پلاک ۳۱۸ فرعی از پلاک ۱۵۷ 
اصلی

۷۴-خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت  ۱۵،۳۵۸۱ متر مربع تحت پلاک ۳۱۹ فرعی از پلاک ۱۵۷ 
اصلی

 ۷۵- خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۱،۱۲۴۲۰ متر مربع تحت پلاک ۳۲۰ فرعی از پلاک 
۱۵۷ اصلی

 ۷۶- خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۱۹۷،۱۲۱۴۵  متر مربع تحت پلاک ۳۲۱ فرعی از پلاک 
۱۵۷ اصلی 

۷۷- خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۰۴،۸۰۵۱  متر مربع تحت پلاک ۳۲۲ فرعی از پلاک ۱۵۷ 
اصلی

۷۸- خانم مهتاب السادات قنبری فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۰۶۳.۱۴ متر مربع تحت پلاک ۳۲۳ فرعی از پلاک ۱۵۷ 
اصلی راس 

ساعت ۹ الی ۱۲ بعد از ظهر مورخه ۱۴۰۳/۰۸/۲۰ در محل وقوع ملک مورد تحدید عملیات تحدید حدود انجام می پذیرد 
پلاک ۳۷۹ اصلی بخش ۱۲ لرستان

۷۹-آقای محمد حسن اسدی فرزند دار بلوط نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۶۳۶۳.۱۳ متر مربع تحت پلاک ۸ فرعی از پلاک ۳۷۹ اصلی 
۸۰- آقای محمد حسن اسدی فرزند دار بلوط نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۸۱۱.۸۱ متر مربع تحت پلاک ۹ فرعی از پلاک ۳۷۹ اصلی

۸۱ - آقای محمد حسن اسدی فرزنددار بلوط نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۱۵۵۸.۰۶ متر مربع تحت پلاک ۱۰ فرعی از پلاک ۳۷۹ اصلی 
۸۲- آقای محمد حسن اسدی فرزند دار بلوط نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۰۰۸۹.۶۵ متر مربع تحت پلاک ۱۱ فرعی از پلاک ۳۷۹ اصلی 

راس ساعت ۹ الی ۱۲ بعد از ظهر مورخه ۱۴۰۳/۰۸/۲۱ در محل وقوع ملک مورد تحدید عملیات تحدید حدود انجام می پذیرد 
لذا بدینوسیله به صاحبان املاک و مستقلات مجاور املاک پلاک فوق در قراء مورد تحدیدی ابلاغ می گردد در وقت مقرر در محل حاضر تا اگر کسی حقی دارد رعایت 
شود در غیر این صورت با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید حدود خواهد شد هر گاه کسی حقی دارد میتواند از تاریخ تنظیم صورت مجلس به مدت یکماه 

اعتراض خود شناسه ۱۸۰۱۳۰۹
تاریخ انتشار ۱۴۰۳/۰۷/۱۷ 

حسین علی زاده
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان
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فناوری و 
اطلاعات

بهبود بازیافت پلاستیک با کمک نانولوله
محققان نشــان دادند که با اســتفاده از نانولوله های کربنی می توان ســاختار 
پلاستیک ها را به گونه ای تقویت کرد که بعد از بازیافت، همچنان استحکام و کیفیت 

بالایی داشته باشند.
 IMDEA به گزارش مهر، امیلیو پرز یکی از محققان رشــته شــیمی موسســه
Nanociencia اســت که با شــرکت نانوکور )Nanocore( وارد همکاری 
مشترک شده است. آن ها روی تقویت پلاستیک های بازیافتی با نانومواد فعالیت 

می کنند.
روش های مختلفی را می توان برای کاهش اثرات منفی پلاستیک بر محیط زیست 
بــه کار گرفت که یکــی ازآن ها، بازیافت و تولید پلاســتیک های مســتحکم تر 
است. پلاســتیک ها را می توان به طور گســترده به دو دسته تقســیم کرد. اول 
ترموپلاستیک ها که می توانند در شکل های مختلف ذوب شده و شکل بگیرند، هر 
چند که ذوب مکرر، خواص مکانیکی آن ها را تضعیف می کند. نوع دوم، ترموست ها 
هستند که شکننده بوده اما مقاومت بیشتری در برابر ضربه و فشار مکانیکی دارند. 

به طور معمول از الیاف کربن برای تقویت این پلاستیک ها استفاده می شود.
در این پروژه، محققان از نانولوله های کربنی که در هم تنیده  شده اند برای تقویت 
ساختار پلاستیک استفاده کردند. آن ها دریافتند که مولکول های دارای حلقه که 
در اطراف نانولوله های کربنی حضور دارند با آن ها به صورت شیمیایی پیوند ایجاد 
می کنند که این موضوع، استحکام محصول نهایی را افزایش می دهد. محققان دو 
نقطه اتصال )دوآمین( را در این حلقه ها قرار دادند که به صورت کووالانسی با پلیمر 

پیوند ایجاد کرده و در نتیجه، نانولوله وارد شبکه پلیمر می شود.
نانولوله های کربنی ساختاری متشــکل از ورق های گرافنی لوله ای شده هستند. 
پیوندهای کووالانسی را می توان برای اتصال مستقیم یک نانولوله به مولکول های 
دیگر استفاده کرد که باعث می شــود نانولوله ها کمی شکسته شده و دارای نقص 

ساختاری شوند که به تضعیف نانولوله منجر می شود.
راهبرد محققان برای حل این مشکل، استفاده از پیوند مکانیکی است که در آن، 
یک مولکول حلقه ای در اطراف نانولوله قرار می گیــرد و درنهایت، موجب ادغام 
نانولوله در شبکه پلیمری می شــود. با این کار تمام خواص ماده حفظ شده و در 

ضمن حداکثر انتقال فشار از ماتریس به بخش تقویت کننده را موجب می شود.
ایده پشت این پروژه بسیار ساده است. با احاطه نمودن نانولوله با یک حلقه، از تجمع 
این نانولوله ها جلوگیری می شود. همچنین این حلقه ها حاوی  سایت هایی هستند 
که برای تعامل و برهم کنش با دیگر مولکول ها قابل استفاده است. این پلاستیک 
تقویت شده حتی پس از ذوب شدن و بازیافت تا چهار بار، خواص مکانیکی خود 

را حفظ می کند.

منظومه ماهواره ای شهیدسلیمانی پرتاب می شود
رییس گروه فضایی صاایران گفت: منظومه شــهید ســلیمانی شامل حدود ۲۰ 
ماهواره است که تا انتهای ۱۴۰۴ پرتاب می شود. این منظومه ماهواره ای اینترنت 
اشیا را فراهم می کند. به گزارش مهر، دکتر محرم غیاثوند در مراسم هفته جهانی 
فضا که در دانشگاه امیرکبیر برگزار شد، با اشــاره به تاریخچه صنعت فضایی در 
جهان و ایران گفت: از ســال ۱۳۸۵ در ایران پرتابگر و ماهواره بومی مورد توجه 
قرار گرفت. بنابراین خوشبینانه ۲۵ سال اســت که صنعت فضایی در ایران آغاز 

شده است.
وی ادامه داد: اقدامات انجام شده منجر به این شد که در سال ۱۳۸۷ اولین ماهواره 
»ماهواره امید« پرتاب شد که البته این ماهواره عملیاتی نبود. رئیس گروه فضایی 
صاایران با اشاره به شکست ها و موفقیت های صنعت فضایی در دنیا گفت: شوروی 
سابق ۷۰۰-۸۰۰ پرتاب زیرمداری داشت و پرتاب دوازدهمین ماهواره آن ها موفق 
بود. در کشور ما دومین پرتاب موفقیت آمیز بود و همین موضوع سبب شد توقع ها 

از صنعت فضایی در کشور بالاتر رود.
وی با تاکید بر اینکه صنعت فضایی، صنعتی پیچیده است و باید در آن گام به گام 
قدم به قدم جلو رفت، ادامه داد: بعد از ماهواره امید هدف ما این بوده که اقدامات ما 
از سطح تحقیقات گذر کند و به صنعت فضایی وارد شویم تا یک خدمتی به ما ارائه 

کند. ۲۷-۲۸ ماهواره پرتابی ما در این جهت بوده است.
غیاثوند با اشاره به اینکه بیشتر پرتاب ها که در رسانه می بینیم، موفقیت آمیز نبوده 
و نادستاورد بودند، گفت: صنعت فضایی بیشتر از آنکه در اخبار می بینیم ناکامی 

داشته است ولی در رسانه بیشتر موفقیت ها مطرح می شود.
وی با بیان تجربیات دانشمندان مختلف در طول تاریخ، به اهمیت شکست های در 
توسعه علم پرداخت و اظهار کرد: البته که ژورنال ها به طور معمول نادستاوردها را 
منتشر نمی کنند ولی اگر نادستاوردها را نداشتیم موفق نمی شدیم. رئیس گروه 
فضایی صاایران افزود: ۵-۶ ماهواره دســتاورد موفق داشته است. من شخصاً ۱۶ 

ماهواره ناموفق دیدم و هر بار بخشی از موهای من سفید شد.
وی تاکید کرد: شکست در حوزه فضایی معنا ندارد، مگر اینکه از شکست بترسیم 
و سبب ناامیدی شود. مشــکلات زیادی در حوزه توسعه فناوری وجود دارد. باید 
آمادگی و صبر لازم برای این حوزه را داشته باشیم. امیدواریم نسل بعدی مسیر را 

با سرعت بیشتری طی کنند.
غیاثوند با اشاره به اهمیت مشارکت بین المللی در حوزه فضایی بین المللی، گفت: 
بیشتر کشورها به جز ۲ کشور پیشــتاز در این حوزه، فعالیت فضایی را به صورت 
همکاری بین المللی انجام می دهند و آخرین کشوری که به صورت مستقل فعالیت 

می کند، ما هستیم. همین کار را پیچیده و سخت تر می کند.
وی با اشاره به زمینه مناســب فعالیت در صنعت فضایی گفت: در حال حاضر در 
زمینه نانو ماهواره ها و میکرو ماهواره ها دانشــگاه ها و شــرکت های دانش بنیان 
ظرفیت و دانش خوبی وجود دارد. ما دنبال این هستیم که فضای مشترک بینابینی 
ایجاد کنیم تا باهم کار کنیــم. فعالیت در حوزه ماهواره بزرگ از عهده شــرکت 

خصوصی برنمی آید.
رئیس گروه فضایی صاایران درباره پرتابگرهای موجود گفت: ماهواره بر قائم ۱۰۰ 
می تواند ماهواره های تا ۱۰۰ کیلو را در مدار لئو پرتاب کند و پرتابگر سیمرغ مینی 
ماهواره های تا ۲۵۰ کیلــو را به مدار لئو پرتاب می کند. وی افزود: خوشــبختانه 
فناوری ها در دنیا به سمتی رفته که در حوزه ای که توانمندی کشور است، می توانیم 

کار کنیم با همین ماهواره های فعلی می توانیم فعالیت انجام دهیم.
غیاثوند درباره ماهواره چمران گفت: ماهواره چمران میکرو ماهواره ای اســت که 
وظیفه آن مانور مداری است. مانور مداری برای اتصال سامانه های فضایی و استقرار 
سامانه های بزرگ در فضا است. همچنین در منظومه فضایی کاربرد دارد و این کار 

با استفاده از مانور فضایی امکان پذیر است.
وی خاطر نشــان کرد: خوشــبختانه ماهواره چمران اولین ماهواره ای است که 
مأموریت خود را به صورت کامل و در دو هفته انجام داد. رئیس گروه فضایی صاایران 
با تاکید بر اینکه صنعت فضایی چند تخصصی است، ادامه داد: باید در دانشگاه ها 
یاد بگیرند که کار تیمی انجام دهند. ما تنها شــرکت دانش بنیان سامانه ساز نیاز 
نداریم و رشته های تخصصی زیادی دخیل هستند. ما به شرکت های دانش بنیانی 
در دانشگاه ها نیاز داریم که زیرسیستم بســازند و هزینه را پایین بیاورند و رقابت 
بالا برود. وی ادامه داد: بخشی از فعالیت فضایی در حوزه تحقیقاتی است، بخش 
دیگر کار جدی تر است که در مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان انجام می شود. 
دانشگاه مالک اشتر، علم و صنعت و امیرکبیر مصداق های خوبی از این بودند که با 
هم همکاری داشتیم. غیاثوند درباره منظومه شهید سلیمانی توضیح داد: منظومه 
شهید ســلیمانی حدود ۲۰ ماهواره دارد که تا انتهای ۱۴۰۴ پرتاب می شود. این 

منظومه ماهواره ای اینترنت اشیا را فراهم می کند.

اخبار

معــاون توســعه صنــدوق 
نوآوری و شکوفایی از معرفی 
۶۰ محصــول فناورانه دانش 
بنیان در سومین رویداد پلیس 
هوشــمند و انعقاد تفاهم نامه 
به ارزش ۵۰ میلیارد تومــان بین فراجا و دانش بنیان ها 
خبر داد. به گــزارش مهر به نقل از صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی، سومین رویداد معرفی نیازهای فناورانه حوزه 
نیروی انتظامــی با هدف بهم رســانی عرضه و تقاضای 
فناوری های نوین و هوشمندســاز پلیــس در صندوق 

نوآوری و شکوفایی برگزار شد.
در حاشــیه این رویداد که به منظور بهم رسانی عرضه 
و تقاضــای فناوری های نوین و هوشمندســاز پلیس از 
سوی صندوق نوآوری و با همکاری فرماندهی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران برگزار شد، دکتر سیاوش ملکی 
 فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی در جمع 
خبرنگاران به تشریح این رویداد و خدمات ارائه شده از 
سوی صندوق نوآوری در جهت توسعه بازار شرکت های 

دانش بنیان پرداخت.
ملکی فر با بیان اینکه صندوق نوآوری و شکوفایی امروز 
وظیفه تأمین مالی ۱۰هزار شــرکت دانش بنیان را بر 
عهده دارد، اظهار کرد: بیش از ۴۵ درصد این شرکت ها 

در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات فعالیت می کنند.
وی با بیان اینکه امروز صندوق نوآوری میزبان سومین 
رویداد تخصصی پلیس هوشمند اســت، گفت: یکی از 
اهداف صندوق نوآوری در اعطای تسهیلات و خدمات، 
کمک به توســعه بازار شــرکت های دانش بنیان و رفع 
نیازهای فناورانه سازمان ها و نهادهاست که بخشی از این 
مأموریت را از طریق برگزاری سلسله رویدادهای تبادل 

فناوری میان عرضه و تقاضای فناوری دنبال می کنیم.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشاره به 
برگزاری ســومین رویداد تخصصی عرضــه و تقاضای 
فناوری های نوین و هوشمندســاز پلیس خاطرنشــان 
کرد: در این رویداد، فراجا نیازهــای فناورانه خود را در 
چند حوزه تخصصی فناوری اطلاعات و ارتباطات مطرح 
کرد که در سمت عرضه هم ۵۵ شرکت دانش بنیان فناور 

حضور داشــتند و بیش از ۶۰ محصول فناورانه خود را 
معرفی کردند و تا این لحظه بیش از ۵۰ میلیارد تومان 
در قالب تفاهم نامه میان فراجا و شرکت های دانش بنیان 

منعقد شده است.
وی تصریح کــرد: ما در صندوق نــوآوری در حدود ۸۰ 
خدمت در چهار خانواده تســهیلات، توانمندســازی، 
ضمانتنامه و سرمایه گذاری اعطا می کنیم و به طور خاص 
شــرکت هایی که در این رویداد بتوانند با فراجا قرارداد 
امضا کنند، می توانند ضمانت نامه مورد نیاز و تسهیلات 
سرمایه در گردش خود را از طریق صندوق نوآوری تأمین 
کنند که سقف این تسهیلات تا ۱۰۰ میلیارد تومان است. 
ملکی فر در خاتمه اظهار امیدواری کرد که این رویدادها 
بتواند به همکاری بیشتری سازمان های دولتی از جمله 
نیروهای مسلح و نیز ســازمان ها و ارگان های دولتی با 

شرکت های دانش بنیان بیانجامد.
در همین رابطه رئیس سازمان توسعه همکاری های علمی 
و فناورانه بین المللی گفت: در قالــب برنامه تاجر دانش 
بنیان، شــرکت هایی که توان صادراتی دارند برای ورود 
به بازارهای بین المللی آماده می کنیم. به گزارش مهر به 
نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، رویداد تجربه محور صادرات دانش بنیان با حضور 
امیرحسین میرآبادی، رییس سازمان توسعه همکاری های 
علمی و فناورانه بین المللی، میرهادی سیدی، مشاور امور 
بین الملل و توافقنامه های تجاری سازمان توسعه تجارت 
و جمعی از فعالان شرکت های دانش بنیان منتخب دارای 
توانمندی صادراتی به میزبانی خانه فناوری و نوآوری ایران 

)آی هیت( برگزار شد.
وی در اختتامیــه رویداد تجربه محور صــادرات )تاجر 
دانش بنیان( گفت: در ابتدای بحث های شــکل گیری 
این رویداد، موضوع های متعددی عنوان و عبارت تاجر 
دانش بنیان بــرای صادرات مطرح شــد؛ عبارتی که در 
بحث صادرات دانش بنیان ها پیش از این خلأ آن احساس 

می شد.
رئیس سازمان توســعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللی با بیان این که فضــای دانش بنیان و تجارت 
با یکدیگر متفاوت هســتند و شــرایط مختلفی دارند، 
ادامه داد: اغلب شرکت ها در فضای تجارت دچار چالش 
می شوند و ســرمایه گذار، یکی از نیازهای شرکت های 
دانش بنیان برای حضور در فضای تجارت و بازار به شمار 

می رود. میرآبادی افزود: فضای شرکت های دانش بنیان 
کاملًا فضای متفاوتی است از این رو ما به دنبال موضوع 
تاجر دانش بنیان هســتیم زیرا تاجــر دانش بنیان یک 
عنوان شغلی جدید است و در حوزه تجارت فرصت های 
جدیدی ایجــاد می کنــد. رئیس ســازمان توســعه 
همکاری های علمی و فناورانه بین المللی خاطرنشــان 
کرد: بحث تاجر دانش بنیان دو خدمت را به زیســت بوم 
دانش بنیان کشــور ارائــه می دهد. نخســت، فرصت 
جدید شغلی ایجاد می کند و شــرکت های دانش بنیان 
می توانند رشــد و توســعه پیــدا کننــد. دوم، فضای 
 کســب وکار بین المللی و فضای صــادرات را به واقعیت

 نزدیک تر می کند.
وی بــا تاکید بر این کــه برنامه تاجــر دانش بنیان باید 
به صورت موازی در کشور توسعه و تکثیر پیدا کند، عنوان 
کرد: نباید منتظر بمانیم که این دوره تمام و دوره بعدی 
آغاز شــود. باید از ظرفیت این افراد هم استفاده کنیم و 
این برنامه را به صورت موازی در سایر استان های کشور 

اجرا کنیم.
میرآبادی با اشــاره به اجرای برنامه تاجر دانش بنیان با 
یک افق سه تا پنج ساله عنوان کرد: در قالب این برنامه، 
تمامی شــرکت های دانش بنیان را که توان صادراتی یا 
محصولات قابــل ارائه به بازارهــای بین المللی را دارند 
برای ورود به بازارهای بین المللی آمــاده می کنیم. در 
این هنــگام می توانیــم انتظار جهش جــدی در حوزه 

صادرات دانش بنیان داشته باشیم. رئیس سازمان توسعه 
همکاری های علمی و فناورانه بین المللی، با اشــاره به 
این مسیر بسیار ارزشمند است. طی چند ماهی که این 
برنامه اجرا شد، در دیدارهای مختلف بازخوردهای بسیار 
خوب از مقام های مسئول داشــتیم. این مسئله نشان 
می دهد برنامه در کشــور دیده شده اســت. افرادی که 
وارد این مسیر شده اند به علت اینکه اولین برنامه بوده، 
موردحمایت قرار می گیرند که به خروجی های مطلوب 

برسند.
گفتنی اســت، رویداد تجربه محور صادرات تاجر دانش 
بنیان، بیش از ۱۰۰ متقاضی پیش ثبت نام کرده و ۴۸ 
متقاضی در فرآیند ارزیابی قرار گرفتند. وجود محصول 
دانش بنیــان دارای ظرفیت صادراتی، تســلط به زبان 
انگلیسی، شناخت دقیق شــرکت کننده از محصول و 
برخورداری از شایستگی لازم از ویژگی هایی بود که در 

نهایت ۱۵ شرکت حائز این شرایط شناخته شدند.
فرآیند اجرایی تاجــر دانش بنیــان از ۱۰ خردادماه با 
کلاس های آموزشی، حل تمرین، پشتیبانی، پنل های 
انتقال تجربه آغاز شــد که تا ۱۱ مردادماه ادامه داشت. 
پــس از آن و از ۱۱ مرداد تــا ۲۹ شــهریورماه، فرآیند 
منتورینگ و پشتیبانی برای صادرات اجرا شد و همچنین 
داوری برنامه جامع توسط هیئت داوری صورت گرفت. 
در نهایت با برگزاری مراسم اختتامیه، برگزیدگان نهایی 

برای حمایت و اعزام معرفی و تقدیر شدند.

تفاهم نامه ۵۰ میلیاردی بین فراجا و دانش بنیان ها امضا شد

توسعه بازار شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

امنیت حساب کاربری به دلیل اســتفاده بسیار کاربران 
از شــبکه های اجتماعی و برای جلوگیری از چالش های 
احتمالی ماننــد نفوذ هکرهــا و توجه بــه راهکارهای 
حفظ امنیت حساب کاربری در شــبکه های اجتماعی 
از اهمیــت بالایی برخوردار اســت. به گزارش ایســنا، 
شبکه های اجتماعی )Social Media(، وب سایت ها 
و اپلیکیشن هایی هستند که به کاربران خود اجازه تولید 
و به اشتراک گذاری محتوا را می دهند و علاوه بر برقراری 
ارتباط پیدا کردن مخاطب برای کسب  و کار یا برند شخصی 
و همچنین پیدا کردن فرصت های شغلی از دیگر اهداف 

استفاده شبکه های اجتماعی است.
در کنار همه مزایا شــبکه های اجتماعی در شرایطی که 
کاربران نکات ایمنی لازم را رعایت نکنند خطراتی داشته 
باشــد؛ به طور مثال هکرها می تواند از طریق شبکه های 
اجتماعی به اطلاعات شــخصی کاربر دسترسی یافته یا 
ویروس های مورد نظر را وارد سیستم کنند که این می تواند 

آزار و اذیت کاربر را به همراه داشته باشد.
بنابراین با توجه به اینکه کاربران بســیاری این روزها از 
شبکه های اجتماعی اســتفاده می کنند، امنیت حساب 
کاربری آنها برای جلوگیری از چالش های احتمالی مانند 
نفوذ هکرها اهمیت پیدا می کنــد. در این گزارش برخی 
راهکارها برای امنیت حساب کاربری در شبکه اجتماعی 

اینستاگرام ذکر شده است.
اینســتاگرام به کاربران این امــکان را می دهد تصاویر و 
ویدیوهای خود را با دیگران به اشتراک  بگذراند، در واقع 
این پلتفرم تمرکز خود را بر تصاویر و محتوای چند رسانه ای 
قرار داده است. در همین رابطه اگر کاربران دغدغه هک 
شدن و نفوذ افراد ناشناس به شبکه های اجتماعی مانند 
اینستاگرام را دارند، روش هایی برای جلوگیری انفوذ افراد 

ناشناس به حساب کاربری آنها وجود دارد.

پسورد قوی
مهم ترین نکته برای اینکه راه های ورود و نفوذ به حسابتان 
را ببندید تنظیم یک پســورد قوی و مناسب است، هرگز از 
پسوردهای کوتاهی مثل اسم، فامیل یا مشخصات فردی تان 
استفاده نکنید بلکه یک پسورد طولانی انتخاب کنید ترکیبی 

از حروف کوچک و بزرگ و علائم مختلف باشد. برای اینکه اگر 
پسوردتان ساده باشد، حدس زدن آن برای افرادی که شما را 
می شناسند و به هر دلیلی می خواهند به حسابتان دسترسی 

داشته باشند اصلاً کار سختی نیست.
برای انتخاب پســورد قوی می توانید از ســرویس های 
آنلاینی که برای شما پســوردهای قوی تولید می کنند 
استفاده کنید. برای تعویض پسورد به تنظیمات بروید در 
قسمت Security گزینه Password را انتخاب کنید و 

پسوردتان را عوض کنید.

تعویض دوره ای پسورد حساب
در قدم بعدی توصیه می شــود به صورت دوره ای حتماً 
پسورد حسابتان را عوض کنید. می توانید مثلاً هر سه ماه 
یک بار این کار را انجام دهید چون این اقدام به شما کمک 
می کند تا از نفوذ هکرها و افراد ناشناس جلوگیری کنید. با 
تغییر مداوم رمز عبور حتی درصورتی  که اطلاعات حساب 
شما به طور ناخواسته در دســترس دیگران قرار گیرد، 

احتمال دسترسی آن ها به  حساب شما کاهش می یابد.

فعال کردن تائید هویت دومرحله ای
این کار برای این است که اگر کسی به دستگاه شما بخواهد 
به حساب تان دسترسی پیدا بکند، باید حتماً به جز پسورد، 
کد دیگِری هم وارد بکند تا بتواند به حساب شما دسترسی 
پیدا بکند. پس این قابلیت کار را برایشان سخت تر می کند. 
 Two-Factor( فعال ســازی تائید هویت دومرحله ای
Authentication( واقعاً یکــی از بهترین راه ها برای 

افزایش امنیت حساب کاربری شماست.
با این روش، حتی اگر کسی پسورد شــما را بداند، برای 
دسترســی به حســاب شــما به کد دوم نیاز دارد. برای 
فعال سازی تائید هویت دومرحله ای در این شبکه اجتماعی 
لازم است اپلیکیشن اینستاگرام را باز کنید و به حساب 
کاربری خود وارد شوید، سپس بر روی آیکون پروفایل خود 
در پایین سمت راست کلیک کنید و سپس بر روی سه 
خط افقی )منوی همبرگری( در بالای صفحه کلیک کنید.

 ”Settings“ در مرحله بعد از منوی بازشــده، گزینــه
 ”Security“ را انتخــاب کنید و ســپس بــه بخــش

 Two-Factor“ بروید. در بخــش امنیــت، گزینــه
Authentication” را پیداکــرده و روی آن کلیــک 
کنید. حالا از شــما خواســته می شــود که یک روش 
اپلیکیشــن Authentication، پیامک و واتس اپ را  
برای دریافت کد انتخاب کنید. در همین رابطه، علی اصغر 
زارعی- مدرس دانشگاه در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد:  
 Private ،یکی از روش های بستن راه های نفوذ هکرها
account یا خصوصی کردن حساب کاربری تان هست 
خصوصی کردن حساب کاربری، یکی از راه های مؤثر برای 
افزایش امنیت و حفاظت از محتوای شماست. با این کار، 
تنها افرادی که شما تأیید کرده اید می توانند به پست ها و 

استوری های شما دسترسی داشته باشند.
وی دربــاره نحوه خصوصی کردن حســاب کاربری هم 
توضیح داد: با ورود به اپلیکیشــن و حساب خود؛ بر روی 
آیکون پروفایل خود در پایین سمت راست صفحه کلیک 
کنید. بر روی سه خط افقی در بالای صفحه کلیک کنید 
و سپس گزینه “Settings” را انتخاب کنید. سپس در 
منوی تنظیمات، گزینه “Privacy” را پیداکرده و روی 

آن کلیک کنید.
 Account“ زارعی افــزود: در مرحلــه بعد در بخــش
Privacy”، گزینــه “Private Account” را فعــال 
کنید. با این کار، حساب شــما خصوصی می شود و تنها 
افرادی که شما آن ها را تأیید کرده اید می توانند محتویات 
شمارا مشاهده کنند. از سوی دیگر با فعال کردن حساب 
خصوصی، شما می توانید درخواست های دنبال کنندگان 
جدید را بررســی کرده و تنها به افرادی که مایل هستید 
اجازه دسترســی دهید. توجه داشته باشید که محتوای 
قبلی که منتشــر کرده اید، برای افرادی که قبلًا شمارا 
دنبال کرده اند، هنوز قابل  مشاهده است. اما از این به بعد، 
فقط دنبال کنندگان تأییدشده قادر به دیدن پست ها و 

استوری های شما خواهند بود.

اپلیکیشن را به سایر حساب ها و اپلیکیشن ها 
متصل نکنید

برای امنیت حساب کاربری خود بهتر است حساب خود 
را به سایر حساب ها و اپلیکیشن ها متصل نکنید. این کار 

می تواند به حفظ امنیت حساب کاربری شما کمک کند. 
نحوه مدیریت دسترسی ها و حذف اپلیکیشن های متصل 
به اینستاگرام به این صورت است که اپلیکیشن مذکور را 
باز کنید و به حساب خود وارد شوید. بر روی آیکون پروفایل 
خود در پایین سمت راست صفحه کلیک کنید. بر روی 
سه خط افقی در بالای صفحه کلیک کنید و سپس گزینه 
“Settings” را انتخاب کنید. در منوی تنظیمات، گزینه 
“Security” را پیداکرده و روی آن کلیک کنید. سپس 
وارد بخش Apps and Websites شوید و در بخش 
امنیت، گزینه “Apps and Websites” را پیدا کنید و 

روی آن کلیک کنید.
وی ادامه داد: در قسمت مدیریت دسترسی ها فهرستی از 
اپلیکیشن ها و وب سایت هایی که به حساب شما دسترسی 
دارند را مشــاهده خواهید کرد. می توانید دسترسی ها را 
بررسی کنید و هر اپلیکیشنی که نمی خواهید به حساب 
شما دسترسی داشــته باشــد را انتخاب کرده و گزینه 

“Remove Access” یا "حذف دسترسی" را بزنید.

مدیریت دسترسی ها
در این بخش کاربران باید بررسی کنند شخصی به حساب 
کاربری شان دسترسی نداشته باشد که برای این اقدام لازم 
است پس از ورود به اپلیکشن و قسمت تنظیمات گزینه 
“Security” را پیداکرده و روی آن کلیک کند. در بخش 
امنیت، گزینه “Login Activity” را انتخاب کند؛ در این 
قسمت، فهرســتی از مکان ها و دستگاه هایی که از آن ها 

به حساب کاربر واردشده اند را مشاهده می کند.
نکته مهم این است اگر مورد مشــکوکی در این لیست 
مشاهده شد، بر روی آیکون سه نقطه کنار آن کلیک کنید 
و گزینه "Log Out" را انتخاب کنید تا دسترســی آن 
دستگاه قطع شود. اگر کاربر به هر دلیلی احساس کرد که 
حسابش ممکن است به خطر افتاده باشد، لازم است فوراً 
رمز عبور خود را تغییر دهد. برای این کار، باید به بخش 
"Security" برود و گزینــه "Password" را انتخاب 
کند. در پایان توصیه می شــود رمز عبوری انتخاب شود 
که شامل حروف بزرگ و کوچک، اعداد و نمادها باشد و 

حداقل ۱۲ کاراکتر طول داشته باشد.

طبق گزارشی جدید آیفون ۱۷ اسلیم یا ایر با نمایشگر او 
ال ای دی عرضه می شود که نمایشگر آن طی فرایندی 
خاص تولید می شود و در نتیجه ضخامت کل آن کاهش 
می یابد. به گزارش مهر به نقل از گیزموچاینا، قبلا شایعه 
شده بود آیفون بســیار نازک »ایر« یا »اسلیم« عرضه 
می شود. اکنون بیانیه ای از یک تولید کننده نمایشگر 

تایوانی این شایعه را داغ تر کرده است.
شــرکت تایوانی »نواتک« )Novatek( اخیرا اعلام 
کرد نمایشگرهای او ال ای دی را با استفاده از فرایندی 
به نام »ادغام درایور لمســی و نمایشگر« TDDI آغاز 

خواهد کرد.

همانطور که نام این فرایند نشــان می دهد، نمایشگر 
مذکور فناوری لایه حسگر لمسی را با درایور نمایشگر 
در یک واحد ترکیب می کند. هرچند این روند تغییری 
کوچک به نظر می رسد اما تاثیری قابل توجه بر ضخامت 
موبایل خواهد داشت. تولید کنندگان با خلاصی از یک 
لایه جداگانه می توانند چند میلیمتر را از کل ضخامت 

موبایل کم کنند.
گزارشی از نشــریه دیجی تایمز حاکی از آن است که 
اپل از نخســتین مشتریان نمایشــگر TDDI شرکت 

Novatek است. اکنون شایعاتی درباره آیفون ۱۷ ایر 
بسیار نازک شنیده می شود که قرار است به جای نسخه 
»پلاس« عرضه شود. نمایشــگر TDDI جدید به اپل 
کمک می کند اندازه آیفون را کاهش دهد و به ضخامت 

مورد نظر خود دست یابد.
البته این امر قطعی نیســت اما دیجی تایمز در گزارش 
خود اشاره می کند ممکن است اپل فناوری را نخست 
 روی دســتگاه های دیگر مانند آی پد های آتی یا اپل 
واچ ها آزمایش کند. حتی ممکن است آیفون یا آی پد 

تاشو از این فناوری نمایشگر بهره گیرند. طبق گزارش 
های پیشین آیفون ۱۷ ایر یا اسلیم احتمالا نمایشگر ۶.۶ 
اینچی با Dynamic Island و پشــتیبانی از قابلیت 
۱۲۰Hz ProMotion عرضه شود. همچنین ممکن 

است تراشه A۱۹ در آن به کار رود.
اگر این گزارش ها صحت داشته باشد، آیفون ۱۷ اسلیم 
ارزان نخواهد بود. پیش بینی می شــود این دســتگاه 
گرانترین مدل سری آتی موبایل های اپل باشد و قیمت 
پایه آن حدود ۱۲۹۹ دلار خواهد بود. در مقابل تخمین 
زده می شــود آیفــون ۱۷ پرو و پرومکــس به ترتیب 

برچسب قیمتی ۱۰۹۹ و ۱۱۹۹ دلار داشته باشند.

راه های ممانعت از نفوذ هکرها به  حساب شبکه های اجتماعی

آیفون ۱۷ اسلیم با ضخامت کمتر عرضه می شود
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کار و
کارآفرینی 

زهرا دولتي مقدم، مدير شركت شاسي ساز ايران است كه 
در توليد انواع تيرك و فريم شاسي خودروهاي تجاري و 
قطعات خودرو فعاليت مي كند. وي معتقد است يكي از 
عوامل مهم براي رسيدن به موفقيت در هر كاري تلاش 
جدي و پيگيرانه اســت به ويژه درباره زنــان كه به دليل 
موقعيتي كه در جامعه ما دارند، ممكن است در برخی مواقع در مقايسه با مردان قرار 
بگيرند و در رقابت با آنها از پيشرفت باز بمانند، اما اگر تلاش كنند مسلما هيچ چيزي 
نمي تواند مانع آنها شود. از نظر وي يك مدير موفق مديري است كه در شرايط دشوار 
همچنان از تلاش هاي مداوم خود دست برندارد و بتواند جايگزيني براي كمبودهاي 
خود در شرايط دشوار پيدا كند. وي مي گويد: دولت بايد مشكل اشتغال را با حمايت 

از شركت ها و صنايع توليدي حل كند و براي آن برنامه ريزي قاطعي داشته باشد. 

خودتان را معرفي كرده و مختصري از كارتان بگوييد.
من مدير طرح و برنامه ريزي در يكي از شــركت هاي تابعه گروه بهمن هستم. 
كار عمده ما در اين شركت بودجه ريزي و اســتراتژي است. من حدودا يازده 
سال است كه در شركت گروه بهمن مشــغول به كار هستم. شركت ما در واقع 

توليدكننده انواع قطعات خودروهاي تجاري است. 

چگونه وارد اين حوزه شديد و چه عواملي به رشد شما در اين حوزه 
كمك كرد؟

رشته دانشگاهي من مديريت اســت و به همين دليل وارد اين حوزه شدم. ابتدا از 
طريق يكي از كساني كه در اين شركت كار مي كرد به اين شركت معرفي شدم و پس 
از آنكه مورد گزينش و مصاحبه شركت قرار گرفتم و سه ماه به صورت آزمايشي كار 
كردم، كارم مورد تاييد مديريت قرار گرفت و جذب شركت شدم. در آغاز از سطح 
كارشناسي وارد كار شدم و سپس به سطح سرپرست ارتقا پيدا كردم و پس از آن هم 
كارشناس مسئول و در نهايت مدير شدم. همه اين مراحل به صورت تدريجي و به 
دليل جديت فراوان من در كار به دست آمد. آن چيزي كه احساس مي كنم باعث شد 
من در كارم موفق شوم، جديت و پشتكار زياد من در كار بود به حدي كه در پيگيري 
كارم و تلاش براي آن به گونه اي عمل كردم تا بالاخره به آنچه كه مي خواهم برسم. 

شركت شما در شــرايط تحريم ها يا اوضاع نامناسب اقتصادي چه 
برنامه هايي براي پيشبرد كارهاي خود طراحي كرد؟

در شرايط ركود و تحريم اقتصادي همه بازار درگير شــد و شركت ما هم به عنوان 
بخشي مهم در كشور دچار مشكلات زيادي شد اما با اين وجود همه اعضاي شركت 
سعي كرديم خلا و كمبودهاي شركت را با تقويت توليد پر كنيم. به عنوان نمونه براي 
پوشاندن فضاي خالي قطعات و خودروهايي كه از خارج وارد مي كرديم، خودمان وارد 
عمل شده و بسياري از آنها را توليد كرديم و توانستيم جايگزين آنها كنيم. بايد بگويم 

تا امروز با اين رويه موفق شديم كه از بحران هايي كه شركت با آن مواجه بود، عبور 
كنيم به طوري كه حتي يك نمونه اخراجي از شركت در آن شرايط نامطلوب اقتصادي 
نداشتيم. البته ما قصد داريم به همين رويه ادامه دهيم و نه تنها در توليد خودكفا شويم 
بلكه آمادگي لازم را برای صادرات قطعات خودرو به ساير كشورها به دست آوريم. اين 
كار كمك بزرگي به رونق شركت و مهم تر از همه اقتصاد كشور در جلوگيري از خروج 
ارز مي كند. البته استفاده از تكنولوژي هاي جديد كه در پسابرجام با تعامل با كشورهاي 
ديگر به كشور وارد مي شود، عامل مهمي براي پيشبرد برنامه هاي ما در رونق توليد و 

گسترش صادرات خواهد بود. 

به نظر شما يك زن چه ويژگي هايي بايد داشــته باشد تا در عرصه 
مديريت موفق باشد؟ 

داشــتن پشــتكار و جديت در كار به نظر مــن مهم ترين ويژگــي به ويژه براي 
زنان جامعه ماســت چرا كه در كشور ما شــرايط به گونه اي اســت كه از مردان 
در كارهاي مديريتي بيشــتر اســتقبال مي كننــد. به همين دليل لازم اســت 
يك زن بتوانــد در اين حوزه ها خود را نشــان بدهد و اين هم بــا تلاش پيگيرانه 
 و مداوم حاصل خواهد شــد. زنــان بايد بتواننــد توانمندي هاي خــود را براي 

ديگران ثابت كنند. 

در پايان چه صحبتي داريد؟
صنعت خودرو بخش مهمي از اقتصاد كشــور اســت كه بايد مــورد حمايت 
قرار بگيــرد. به نظــر من دولــت بايــد از صنايــع خودروســازي حمايت 
كنــد چــه در دادن تســهيلات بانكي با نــرخ بهره كــم و چــه در حمايت 
از توليــد آنهــا. با توجه بــه اينكــه معضل بزرگ بيــكاري در حــال حاضر 
گريبانگير جامعه ما شــده اســت، دولت بايد مشــكل اشــتغال را با حمايت 
 از شــركت ها و صنايع توليدی حــل كند و بــرای آن برنامه ريــزی قاطعی 

داشته باشد.

گفتگوی »كسب وكار« با زهرا دولتي مقدم، فعال اقتصادی

تلاش پیگیرانه زنان در مدیریت

دختران و زنان تحصيلكرده روســتا براي يافتن شغل، 
مجبور به انتقال زندگي خود از روستا به شهر مي شوند. 
راه اندازي كســب وكاري در روستا باوجود برخي موانع 
و مشــكلات خاص خود مزيت هاي عمده اي دارد كه 
مهم ترين آن همين جلوگيري از خالي شدن جمعيت 

روستا ها از قشر تحصيلكرده خصوصا دختران است. 
شهيندخت مولاوردي، معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده نيز چندی 
پيش با توجه به سرخوردگي دختران خصوصا دختران روستايي در پيدا نكردن 
شغل، عامل مهم روي آوري آنها به اعتياد را بيكاري و دغدغه هاي آنها در ارتباط 
با ازدواج كه آن هم به شغل و اشتغال مربوط مي شــود، دانست و تاكيد كرد: با 
توجه به اينكه رويكرد مهم جامعه اســلامي حضور فعال و همه جانبه زنان در 
جامعه است، بايد از طريق رونق فعاليت هاي زنان به وضعيت نامناسب اشتغال 
آنها سروسامان بدهيم. دختران تحصيلكرده و بيكار مشكلي به نام بازماندگي از 
ازدواج دارند كه اين مشكل بيش از هر چيز نيازمند حل مشكلات و دغدغه هاي 

اشتغال دختران و پسران است. 
عفت كفاشــي، رئيس هيات مديره تعاوني زنان كارانديش اســتان خراسان به 
موانع مالي بر سر راه زنان روستايي اشاره می كند و فراهم ساختن جا و فضا براي 
راه اندازي مشاغل صنعتي در روســتا را ضروري مي داند و مي گويد: جز برخي 
مشــكلات مالي كه از طريق وام مي توان آن را حل كرد، زنــان هم انگيزه و هم 

توانايي لازم براي پرداختن به فعاليت ها و كارآفريني را دارند. 
وي از جمله اهداف تعاوني كارانديش را فراهم كردن شــغل براي زنان روستايي 
مي داند كه بيشتر آنها تحصيلكرده و بيكار هستند و ادامه مي دهد: در حال حاضر 
30 نفر از زنان در كارهايي چون پوشاك، مواد غذايي و صنايع دستي در اين تعاوني 

فعاليت مي كنند كه قصد ما اين است 30 نفر ديگر به اين تعداد اضافه كنيم. 
عفت كفاش مي گويد: در طرحي كه به فرمانداري استان ارائه داده ايم، خواستار 
ايجاد مكاني براي بســته بندي مواد غذايي شده ايم كه از طريق وام مي توان آن 
را عملي ســاخت. وي مي گويد: هر يك از اعضا بايد براي اجرايي شــدن طرح 
بســته بندي مواد غذايي 30 ميليون تومان پرداخت كنند و از آنجا كه بعضي 
از اعضا حدودا 6 و يا 7 نفر آنها از يك خانواده هســتند، توان پرداخت اين مبلغ 

برايشان دشوار است كه بايد اين مشكل را حل كرد. 
رئيس هيات مديره تعاوني زنان روستايي اســتان خراسان مي گويد: در روستا 
مردم قدرت خريد محصولات ما را دارند چراكه اگــر بخواهند برای  تهيه مواد 
مورد نياز خود به شهر بروند بايد مبلغي اضافه بر هزينه اين مواد، به عنوان كرايه 
ماشين پرداخت كنند اما اگر بتوانند در روستا مواد مورد نيازشان را تهيه كنند، 
اين هزينه را پرداخــت نخواهند كرد و از اينرو تعاوني هــا كمك مهمي به آنها 
می كنند. وي توضيح مي دهد: گســترش فعاليت زنان روســتايي چه در قالب 
تعاوني ها و چه در فعاليت هايي كه خود اين زنان به صورت فردي انجام مي دهند، 
مانع از خالي شدن روستا ها يا علاقه مردم به مهاجرت از روستا به شهر خواهد 
شــد. كفاش توضيح مي دهد: در حال حاضر همين تعاوني هــا و نهادهايي كه 
به صورت همكاري ميان عده اي از زنان شروع شده، نياز به حمايت و گسترش 
دارد كه مي تواند جرقه اي براي حل بحــران بيكاري در جامعه ما خصوصا براي 
زنان ما كه اكثرا خانه دار و بيكار هستند، باشد. زنان سرمايه هاي ملي بزرگ كشور 
ما هستند كه نبايد با غافل شــدن از نيروي كاري آنها جامعه را از خدمات آنها 
بي بهره ساخت. مريم مصطفوی مندی، مدير عامل تعاونی روستايی  زنان شفق 
استان خراســان رضوی نيز در رابطه با مزيت های كارآفرينی زنان روستايی به 
»كسب وكار« می گويد: دو عامل در پيشرفت كارآفرينی زنان روستايی مهم است؛ 
اولين عامل اين است كه تجربه نشان داده  روستاهايی كه در فاصله بيشتری از 

شهرها قرار دارند و فعاليت های كارآفرينی در ميان اين روستاها توسط مردان و يا 
زنان همين روستاها شكل می گيرد، نسبت به روستاهايی كه اين ويژگی را ندارند، 

از موفقيت بيشتری برخوردارند. دومين عامل وجود روابط فاميلی و خويشاوندی 
در ميان مردم روستا و يا زنان روستايی است كه مشاركت های آنها در فعاليت های 

اجتماعی به خصوص در كار به دليل دادوستدهای روانی و احساسی ای كه دارند، 
سرعت و پيشرفت كاری آنها را نسبت به شهر افزون تر كرده است.

»كسب وكار« بررسي می كند

مزیت های کارآفرینی  در روستاها
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مصــرف لبنيات در كشــور بــه گواه 
آمارهاي انســتيتو تغذيه ايــران رو به 
كاهش نهــاده اســت. بــا نگاهي به 
ســبك زندگي مردم در اين خصوص، 
ناخودآگاه به تغذيه و خوراك ايراني ها 
كه محصولات لبني هم بخشي جدانشدني از آن حساب مي شود، 

توجه خواهيم كرد. 
محصولاتي كه كاهش مصرفش به پوكي استخوان ختم مي شود 
و به مرور زمان صدمات جبران ناپذيري را به نسل هاي بعد منتقل 
مي كند ولي همه داستان فقط به مصرف لبنيات ختم نمي شود 
بلكه انتخاب محصول لبني مناســب هم يك اصل قابل توجه و 

پيگيري است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در اين باره و در گفتگو 
با »كسب وكار«، گفت: افزايش قيمت محصولات لبني صنعتي و 
ركود در بازار مردم را به سمت استفاده از محصولات لبني سنتي 

سوق داده است. 
علي رجبي افزود: طعم واقعي و اصلي كه در لبنيات سنتي وجود 
دارد و تنوع محصولات در اين بخش، گرايش مصرف كنندگان را 

براي خريد دراين بازار افزايش داده است. 
بسياري از مصرف كنندگان بر اين باورند كه استفاده از لبنيات 
صنعتي اين روزها صرفــه اقتصادي ندارد و هنــوز هم با ديده 
شك و ترديد درباره سلامت آنها و اســتفاده از مواد غيرمجاز، 

نگهدارنده ها و... در لبنيات مي نگرند. 
به گفته وي، بسياري از مشتريان معتقدند در چند سال گذشته 
قيمت لبنيات هرازچندي افزايش داشــته و ســبب شــده تا 
خانوارهايي كه از نظر اقتصادي ضعيف هستند، هر روز بيش از 
پيش اين مواد مهم و حافظ سلامت را از سبد خانوار حذف كنند. 
كيفيت مواد لبني ســنتي نيازي به تعريف ندارد و حتم بدانيد 
بسيار بالاتر از مواد صنعتي است. رجبي ادامه داد: خوشبختانه 
مصرف كننــدگان مي توانند مرجــع خوبي براي ســنجش و 
ارزيابي كيفيت مواد لبني سنتي باشند و ميزان فروش واحدها 
نشان دهنده اين موضوع است. وي بيان كرد: مواد لبني سنتي 
داراي طعم طبيعي بــوده و قيمت بســياري از محصولات در 
مقايسه با مشابه صنعتي پايين تر اســت كه مي توان به قيمت 

انواع ماست، پنير، كره، دوغ و شير اشاره كرد. 
وي ادامه داد: در برخي موارد ماننــد خامه، قيمت محصولات 
سنتي بالاتر از صنعتي بوده كه آن هم به دليل كيفيت محصول 

است. 
وي درباره سخناني پيرامون  ســالم نبودن لبنيات سنتي و بالا 
رفتن ريسك ابتلا به بيماري هايي مانند تب مالت، توضيح داد: 
چنين مواردي صحت ندارد زيرا در واحدهاي لبنيات ســنتي 
موارد بهداشــتي و... بــه خوبي رعايت مي شــود و اعضا حاضر 
نيســتند در قبال به دست آوردن سود بيشــتر جان و سلامت 

شهروندان را به مخاطره  بيندازند. 
وي تصريح كرد: بر اســاس توافقاتي كه با وزارت بهداشت نيز 
صورت گرفته از ابتداي مهرمــاه جاري طرح نظارت بر وضعيت 
بهداشتي واحدهاي توليد و فروش لبنيات سنتي زيرنظر مراكز 

بهداشتي شهر تهران اجرايي شده و براساس آن، واحدها مورد 
بازرسي هاي تخصصي بهداشتي قرار گرفته و محصولات از نظر 
بهداشتي، بار ميكروبي و... ارزيابي شــده اند. وي افزود: از ديگر 
مواردي كه در قالب اين طرح اعمال مي شــود، بررســي سطح 
پيشخوان مغازه ها، بهداشت داخل سردخانه و گرمخانه و دماي 
اين محيط ها، بهداشــت فردي افراد شــاغل در واحدها نظير 
بررسي و تست انگشــت افراد از نظر ميزان آلاينده ها و... است 
كه ظرف ۳ روز جواب تست ها براي واحدها ابلاغ مي شود و اگر 
واحدي موفق به دريافت نتيجه مطلوب نشود، بدون هيچ گونه 

اغماضي پلمب مي شود. 

سلامت مردم شوخي بردار نيست
رجبي تاكيد كرد: سلامت مردم شــوخي بردار نيست بنابراين 
فعالان اين صنف با خودكنترلي و خوداظهاري راه را روي هرگونه 

تخلف مي بندند. 
وي گفت: براساس اين طرح، شاغلان در واحدهاي توليد و عرضه 
مواد لبني سنتي روزانه فرم هايي را بايد پر كنند كه بر اين اساس 

احتمال هيچ گونه دور زدن قانون و تخلف اصلا وجود ندارد. 
وي اظهار كرد: براســاس برنامه ريزي هاي انجام شــده ماهانه 
۲ بار تمام واحدها مورد بازرســي هاي دقيق قرار مي گيرند و از 
محصولات به صورت تصادفي نمونه برداري خواهد شــد. رئيس 
اتحاديه فروشــندگان لبنيات تهران خاطرنشان كرد: بعضي از 
كساني كه نسبت به سلامت مواد لبني سنتي اطمينان نداشته و 
دائم مشغول هشدار دادن هستند، دغدغه سلامت مردم را ندارند 
بلكه دغدغه اصلي آنها موارد اقتصادي است درحالي كه وجدان و 
تعهد كاري و توجه ۱۰۰درصدي به سلامت مردم از دغدغه هاي 
اصلي فعالان در عرصه لبنيات سنتي محسوب مي شود و جالب 
اينكه خانواده فعالان اين عرصه نيز از محصولات سنتي استفاده 
مي كنند بنابراين سالم بودن مواد لبني بر سلامت افراد خانواده 

اين عزيزان تاثير مستقيم خواهد گذاشت. 
وي درباره برخي ســوالات شــهروندان درباره علت كپك زدن 
محصولات صنعتي در مقايســه با ترش شــدن لبنيات سنتي 
توضيح داد: در محصولات صنعتي از مواد نگهدارنده اســتفاده 
مي شود و اين مواد در نهايت منجر به كپك زدن محصول پس 

از تاريخ انقضا مي شود درحالي كه براي نمونه اگر ماست با مواد 
طبيعي تهيه شده باشــد، بايد پس از ۵-۶ روز ترش می شود و 

كپك زدن براي مواد سنتي معنايي ندارد. 
وي عنوان كرد: بر اســاس تجربه شخصي شــاهد بودم كه يك 
دبه ماســت به مدت ۱۰ روز خارج از يخچال و در محيطي گرم 
نگهداري شده بود اما همچنان شــيرين بود درحالي كه درباره 

ماست طبيعي سنتي چنين چيزي ممكن نيست. 
رجبي گفت: هنگامي كه ماســت هاي ســنتي ترش مي شوند 
واحدهاي توليدي آن را تبديل بــه دوغ مي كنند كه ماندگاري 

بيشتري نيز دارد. 
وي درباره مــدت زمان ماندگاري انواع پنير ســنتي بيان كرد: 
پنيرهاي سنتي مانند ليقوان و تبريز حداقل ساعت زمان براي 
تهيه شدن نياز دارند و پس از آن اگر در آب پنير بمانند براي يك 

سال قابل استفاده هستند و به راحتي خراب نمي شوند. 
وي ادامه داد: اما درباره محصولي مانند خامه وضعيت متفاوت 
است زيرا خامه را حداكثر براي ۲-۳ روز مي توان نگهداري كرد و 
پس از آن ترش و خراب مي شود. وي تصريح كرد: شير نجوشيده 

را مي تــوان حداكثر يك تــا ۲ روز نگهداري كرد اما اگر شــير 
جوشيده شود، براي ۴-۵ روز قابل نگهداري است. 

رجبي در پايان خاطرنشــان كرد: خوشــبختانه در چند سال 
گذشته مردم تمايل بيشتري به استفاده از مواد لبني سنتي پيدا 
كرده اند و علت اين مساله را مي توان در كيفيت خوب و قيمت 

مناسب آنها يافت. 
رئيس اتحاديــه لبنيات فروشــان تهران بيان كرد: اگر شــير و 
فرآورده هاي آن را به عنوان كالاي استراتژيك در جامعه محسوب 
مي كنيم بايد فضا را براي فعالان سنتي و صنعتي لبنيات فراهم 
كنيم.  وي با بيان اينكه متاســفانه وقتي نرخي در صنايع لبني 
تعيين مي شود كيفيت مدنظر قرار نمي گيرد، افزود: اين درحالي 
است كه براي تهيه لبنيات از جمله پنير، ماست ، خامه و... از مواد 
گوناگون با كيفيت هاي مختلف اســتفاده مي شود و يك خريدار 
زماني متوجه كيفيت مي شود كه كالايي را مصرف مي كند چون 
در زمان خريد به دليل يكسان  بودن قيمت ها نمي توان نوع كيفيت 
را تشخيص داد.  رجبي در عين حال بر ضرورت نظارت بيشتر و 

دقيق تر واحد هاي نظارتي بر بازار لبنيات تاكيد كرد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در گفتگو با »كسب وكار«: 

تمایل مردم به مصرف لبنیات سنتی بیشتر شده است

کشاورزي

معاون باغباني وزارت جهاد كشاورزي گفت: با مشاركت باغداران و استفاده 
از ارقام مقاوم، باغ هاي ليموترش امحا شده اين استان را دوباره احيا خواهيم 

كرد. محمدعلي طهماســبي پس از بازديد از باغ هاي ليموترش شــرق 
هرمزگان و همچنين باغ هاي نارنگي مبتلا به عارضه زوال مركبات، اظهار 
كرد: تحقيقات صورت گرفته از سوي سازمان هاي تحقيقاتي نشان مي دهد 
كه تنها راه مبارزه با آفت جاروك ليموترش، استفاده از گونه هاي جايگزين 
مقاوم به اين آفت است. وي اضافه كرد: در نخستين گام براي احيای باغ هاي 
ليموترش ۳۰ هزار اصله نهال اصلاح شده و مقاوم ليموترش به نام پرشين 
لايم به اين اســتان اختصاص يافته كه ۱۰هزار اصله آن به زودي تحويل 
باغداران مي شــود. به گزارش ايرنا، معاون باغباني وزارت جهاد كشاورزي 
ابراز اميدواري كرد كه با گسترش نهالستان ها در آينده بتوانيم پاسخگوي 
نياز باغداران خسارت ديده كشور باشيم ودر هرمزگان براي كشت جايگزين 

باغ هاي ليموترش امحا شده از رقم پرشين لايم استفاده كنيم. طهماسبي 
تصريح كرد: رقم پرشــين لايم يكي از ارقام مقــاوم ليموترش به بيماري 
جاروك در جهان اســت كه به دليل ارزش اقتصادي بالا و بازارپســندي، 
 مي تواند جايگزين مناسبي براي باغ هاي ليموترش در استان هرمزگان باشد. 
بيماري ويروسي جاروك كه ناقل آن حشره اي به نام زنجرك است، با تغذيه از 
شيره درخت موجب كاهش كميت و كيفيت ميوه و درنهايت مرگ تدريجي 
درختان آلوده ليموترش در ۳ تا ۵ سال مي شود. براساس آمارهاي سازمان 
جهاد كشاورزي هرمزگان سطح باغ هاي ليموترش اين استان به دليل ابتلا به 
بيماري جاروك از ۲۰ هزار هكتار در دهه 7۰  هجري خورشيدي هم اكنون 

به كمتر از 7 هزار هكتار كاهش يافته است. 

باغهايليموترشهرمزگاناحياميشوند

رئيس كانــون انجمن هاي 
صنايع غذايي ايران با بيان 
اينكه با اجراي برجام حتما 
برند هاي اروپايي به بازار مواد 
غذايي ايران ورود مي كنند، 
گفت: توليد مشترك محصولات لبني، رشته و پاستا و 
سرمايه گذاري مشترك براي فرآوري غلات و صادرات 
در اولويت است. محمدرضا مرتضوي در پاسخ به اين 
ســوال كه آيا مردم مي توانند توليدات صنايع غذايي 
را با اجراي برجام ارزان تــر بخرند يا خير؟ اظهار كرد: 
درصورت ســرمايه گذاري مشــترك با شركت هاي 
بزرگ اروپايي، ظرفيت هاي خالي كارخانجات صنايع 
غذايي ايران پرمي شود، اين امر مي تواند رونق، فراواني 
و درنهايت تعديل قيمت ايجاد كند. وي با بيان اينكه 
همانكه باوجود نرخ تورم ۱۵ درصدي، شاهد افزايش 
قيمت محصولات خارجي نيستيم، يعني دارد اتفاقات 
خوبي مي افتد، افزود: اميدواريم كه در ارديبهشت ماه 
سال آينده با ورود سرمايه گذاران خارجي به بازار ايران، 

شاهد اتفاقات خوبي باشيم. 

افزايش بهره وري؛ تنها راه عبور از افزايش 
قيمت مواد غذايي

رئيس هيات مديره كانون انجمن هاي صنايع غذايي 

ايران ادامه داد: تنها راه عبور از افزايش قيمت مواد 
غذايي و تطبيق قيمت مواد غذايي با تورم، افزايش 
بهره وري است كه من فكر مي كنم اين اتفاق درحال 
جريان است. وي خاطرنشان كرد: با برداشته شدن 
تحريم، سوئيفت باز مي شود و ما مي توانيم مواد اوليه 
خود  را درقالب اعتبارات اسنادي مدت دار يوزانس با 
بانك هاي خارجي انجام دهيم، يعني براي پر كردن 

ظرفيت هاي خالي صنايع نياز به پول داخلي نداريم 
و مي توانيم از اعتبارات بين المللي استفاده كنيم. 

قيمت جهاني عرضــه مواد اوليه كاهش 
يافته است

اين مقام مســئول با بيان اينكه برداشــته شــدن 
تحريم ها، ۲۰ درصــد از هزينه هاي مــا را كاهش 

مي دهد، تصريح كرد: اين باعث مي شود كه جريان 
سفارش گذاري مواد اوليه شــكل طبيعي به خود 
گيرد. به گزارش تســنيم، مرتضوي يادآور شد: من 
فكر مي كنم كه سوئيفت بانكي از آذرماه سال جاري 
باز مي شــود. مرتضوي با بيان اينكه قيمت جهاني 
عرضه مواد اوليه كاهش يافته است، گفت: دليل آن، 
بازگشت بخشي از مواد اوليه غذايي كه براي سوخت 
استفاده مي شد، به چرخه توليد مواد غذايي است. 
درصورتي كه شرايط عادي شود ما نيز از اين تاثيرات، 

متاثر مي شويم. 

خريد گندم از قزاقســتان، روســيه و 
اوكراين 

وي با بيــان اينكه، حتما برند هاي خارجي بــه بازار مواد 
غذايي ايران ورود مي كنند، افزود: محصولات لبني، رشته 
و پاستا، سرمايه گذاري مشترك در زمينه واردات غلات 
و صادرات محصولات تمام شده به ســاير كشور ها و... از 
 موارد اســت كه با اجراي برجام در بخش صنايع غذايي

 شــاهد خواهيم بود. مرتضــوي در پايــان گفت: يكي 
از مــواردي كــه دراين زمينــه حتما رونــق مي گيرد، 
خريــد گنــدم از قزاقســتان، روســيه و اوكرايــن و 
 صــادرات محصــول آمــاده بــه كشــورهاي ديگــر

 از جمله عراق است. 

رئيس كانون انجمن هاي صنايع غذايي خبر داد

برندهاي اروپایی مواد غذایی در بازار ایران

جاي خالي بخش كشاورزي در 
بسته  دولت

 يك عضو هيات علمي دانشگاه با اشاره به بسته 
رونق اقتصادي دولت بيان كرد: عمده اين بسته 
معطوف به بخش صنايع خودرو و لوازم خانگي 
مي شود و كمترين توجه به بخش كشاورزي و 
حوزه هاي متاثر از آن يعني دامداري، مرغداري، 

صنايع لبني و غيره شده است. 
به گزارش ايســنا، محمد قربانــي گفت: پس 
از تاكيد دولت بر پرداخــت اعتبارات، با توجه 
به قدرت خريــد پايين مردم، بايــد به بحث 
بازپرداخت هم اشاره شود، زيرا مردم به دليل 
ســابقه بد اقتصادي به ســمت خريد كالاي 

صنعتي در كوتاه مدت نمي روند. 
اين عضو هيات علمي دانشــگاه مشهد با بيان 
اينكه بسته رونق اقتصاد بدون در نظر گرفتن 
بخش كشاورزي عملا ناكارآمد است و تاثيري 
ندارد، اظهار كرد: شايد اين بسته بتواند در ساير 
حوزه ها تكان ها و حركاتي جزئي را ايجاد كند اما 
به دليل اينكه به قدرت خريد خانوارها نگاه نشده، 

اثربخشي لازم را نخواهد داشت. 
وي با بيان اينكه بخش كشاورزي نقش چنداني 
در ايجاد ركود ندارد، اظهار كرد: ماهيت توليد 
محصولات كشــاورزي به گونه اي است كه به 
مشــكلاتي كه صنايع ما با آن مواجه هستند، 
دچار نيست، يعني محصول توليدشده در اين 
بخش چون جزو مواد غذايي محسوب مي شود، 
توسط دولت يا عمده فروشــاني كه در بازارها 
هستند، خريداري مي شود زيرا مي دانند شايد 
مردم هر بخــش از مصرف خــود را به تعويق 
 بيندازند اما مصرف مواد غذايــي را به تعويق 

نخواهند انداخت. 

خبر

توليد 7 ميليون تن سيب زميني 
و پياز

سرپرست دفتر امور سبزي، گياهان زينتي و 
دارويي وزارت كشاورزي از توليد 7/۱ ميليون 
تن سيب زميني و پياز در سال جاري خبر داد 
و گفت: ۲۰۰ هزار هكتار از اراضي ســبزي و 
صيفي كشور امسال به آبياري ميكرو تجهيز 

شده اند.
 حســن خدنگي اظهار كرد: سبزي و صيفي 
جزو محصولاتي هســتند كه آنها را مي توان 
در زمســتان هم توليد كرد، در حالي كه اين 
امكان در بســياري كشــورها وجود ندارد و 
با توجه بــه مزيت نســبي كــه در مناطق 
مختلف كشور وجود دارد مي توان به ارتقاي 
 كمــي و كيفي توليــدات ســبزي و صيفي 

توجه ويژه اي داشت.
 به گزارش ايســنا ، وي با بيــان اينكه هيچ 
محدوديتــي بــراي توليد ســيب زميني و 
پياز وجود نــدارد، پيش بيني كرد امســال 
حــدود ۵ ميليون تن ســيب زميني و حدود 
۲ ميليون و ۱۰۰ هــزار تن پياز در كشــور 
 توليد شــود كه تقريبا با توليد سال گذشته

 برابري مي كند.
 به گفته خدنگي امســال هم صادرات بدون 

محدوديت انجام مي شود.
 سرپرســت دفتــر امــور ســبزي، گياهان 
زينتي و دارويــي وزارت كشــاورزي ادامه 
داد: فاصله قيمت مزرعه تا بــازار براي انواع 
ســبزي و صيفــي وجــود دارد و هم اكنون 
كه در پيــك برداشــت ســيب زميني قرار 
 داريم، كشــاورزان از قيمت محصول شــان 

رضايت ندارند.

خبر
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مصــرف بیــش از ۴۲ میلیــون 
 CNG مترمکعب گاز در جایگاه های

استان چهارمحال وبختیاری
اســتان   CNG جایگاه هــای 
چهارمحال وبختیاری در ۶ ماه گذشته بیش 

از ۴۲ میلیون مترمکعب گاز مصرف کردند.
 به گــزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز 
ایــران، جهانبخــش ســلیمیان مدیرعامل 
شــرکت گاز اســتان چهارمحال وبختیاری 
گفت: در مدت مشابه سال گذشته این مصرف 
معادل ۵۰ میلیون مترمکعب بوده که کاهش 

۱۶درصدی را نشان می دهد.
 وی با اشاره به نقش مهم جایگاه های سوخت 
CNG در ارائه خدمات به مردم و به تبع نقش 
مهم شرکت گاز در تحویل گاز مصرفی به این 
جایگاه ها، افزود: علی رغم پراکندگی استقرار 
جایگاه های CNG در سطح اســتان، اما در 
راستای رضایت مردم و ذی نفعان به موقع گاز 

تحویل این جایگاه ها شده است.
وی درصد بــالای ایمنــی و بازدهی مطلوب 
سوخت؛ حذف رسوبات سرب از مواد حاصل از 
احتراق، هزینه تعمیر و نگهداری کمتر وسایل 
نقلیه گاز طبیعی نسبت به سایر وسایل نقلیه 
با سوخت فسیلی، کاهش گازهای گلخانه ای 
در مقایسه با وســایل نقلیه بنزینی به میزان 
۸۰درصد و ارزان تر بودن آن نسبت به بنزین یا 

دیزل را از مزایای گاز CNG نام برد.

مدیرکل استاندارد ایلام : 
بهره مندی از رهنمودهای علما 
جایگاه ویژه ای در سازمان ملی 

استاندارد دارد

 ایلام- مدیرکل اســتاندارد ایلام با اشاره به 
رویکرد جدید ســازمان ملی استاندارد ایران، 
گفت: در دوره تحولی  این سازمان، بهره مندی 
از رهنمودهای مراجع تقلیــد و علما جایگاه 

ویژه ای دارد.
یــادگار محمــدی در دیــدار بــا نماینده 
ایــلام مجلس خبــرگان رهبــری همزمان 
بــا فعالیــت هــای هفتــه اســتاندارد، بر 
ضرورت استانداردســازی به عنــوان عاملی 
 کلیــدی در بهبــود کیفیت زندگــی مردم 

تأکید کرد.
وی افزود: در دوره تحولی  این ســازمان، بهره 
مندی از رهنمودهای مراجــع تقلید و علما 

جایگاه ویژه ای دارد.
مدیرکل اســتاندارد ایلام با بیان اینکه، این 
سازمان زیر نظر مستقیم رئیس جمهور قرار 
دارد، به ارتقای رتبه بین المللی این سازمان 
در بین ۱۶۷ کشور عضو ایزو اشاره کرد و گفت: 
با تلاش های انجام شده طی یکسال گذشته 
رتبه سازمان ملی استاندارد ایران در جهان از 

۲۶ به ۲۲ ارتقا پیدا کرد.
محمدی، با بیان اینکــه در واردات کالاهای 
اساسی نظارت کامل داریم، تصریح کرد: تلاش 
ما بر این است با استناد به قانون، حقوق مردم را 
ادا کرده و در کیفیت به تراز قابل قبولی برسیم.

نماینده ایــلام در مجلس خبــرگان رهبری 
نیز در این دیــدار ضمن تقدیــر از خدمات 
این اداره کل در راســتای ارتقا سطح کیفیت 
محصــولات و خدمــات و همچنیــن حفظ 
ســلامت و ایمنی شــهروندان گفت: رسالت 
اصلی اســتاندارد، احیای حق الناس است و 
این مهم با نظارت مســتمر کارشناسان این 
 حوزه در بحث کیفیت محصولات و خدمات

 محقق می شود.
حجت الاســلام و المســلمین، مرادبیگی با 
اشــاره به اینکه در آیات قرآن بــه وضوح به 
استانداردســازی اشاره شــده بیان داشت: 
دســتور خداوند در کتــاب الهــی مبنی بر 
 انجام درســت و دقیق کارها همــان رعایت

 استانداردهاست.
وی عنوان کرد:  طبــق فرمایش رهبر معظم 
انقلاب، اســتاندارد نقش مهــم و کلیدی را 
در صــادرات و واردات دارد، لــذا بحــث 
استانداردســازی مقوله ای مهم و ارزشمند 
اســت که باعث مرغوبیــت کالا و در نهایت 

ارزآوری برای کشور عزیزمان است.

 

مدیــر عامل شــرکت گاز 
اســتان اردبیل در جلسه 
کمیته تخصصی ایمنی و 
آتش نشــانی شرکت ملی 
گاز ایران ، خواستار برنامه 
 HSE ریزی در راســتای توســعه و ارتقاء فرهنگ
در شــرکتها شــد و این مهم را یکی از اصلی ترین 

نیازمندی های پیش روی صنعت گاز عنوان کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اردبیل، 
میر سعید ســید متین مدیر عامل این شرکت در 
جلسه کمیته تخصصی ایمنی و آتش نشانی شرکت 
ملی گاز ایران که به مدت دو روز در سالن کنفرانس 
این شرکت برگزار شــد ضمن خیر مقدم به حضار 
و عرض تسلیت بمناسبت شهادت سید مقاومت، 
شهید ســید حســن نصرالله خدمت مقام معظم 
رهبری و ملت شریف ایران اسلامی ؛ اظهار داشت: 
با توجه به اینکه نیروی انسانی مهمترین عامل رشد 

و بهبود عملکرد یک ســازمان اســت، بدون شک 
حفظ ســلامتی آن از اهمیت بالایی دارد، بنابراین 
ما نیازمند توسعه فرهنگ ایمنی هستیم و ایمنی 
نیز در سایه آموزش، توانســتن و خواستن محقق 

می شود.
وی به توفیقات صنعت گاز در توســعه روز افزون 
شــبکه های گازرســانی و افزایــش ضریب نفوذ 
گاز طبیعی در شــهرها و روستاها اشــاره نمود و 
افزود: در راســتای ارتقاء ضریب نفوذ گاز طبیعی 
، طی سالهای اخیر شــاهد بهره مندی حداکثری 
خانوارهای روســتایی از نعمــت گاز طبیعی بوده 
ایم که بحمدالله اثرات اقتصادی و اجتماعی بسیار 
خوبی نیز داشته اســت و جا دارد بیش از پیش در 
حوزه فرهنگ استفاده بهینه و ایمن از گاز طبیعی 
و ارتقاء مهارتهــای ادراکی و آموزشــی خانوارها 
بمنظور پیشــگیری از بروز حوادث برنامه ریزی و 

فعالیت کنیم.
سید متین در بخش دیگری از سخنانش به اقدامات 
زیرساختی حوزه گاز طبیعی در استان طی سالهای 
اخیر اشــاره نمود و گفت: اســتان اردبیل بواسطه 

قرارگیری در انتهای خطوط انتقــال گاز طبیعی 
همواره در فصول سرد ســال با معضل افت فشار و 
قطعی گاز در مناطق شمالی روبرو بود، که با همت 
دولتمردان خط دوم انتقــال گاز چلوند – اردبیل 
بطول ۵۵ کیلومتر تصویب ، ابلاغ و اجرایی شــده 
و هم اکنون این پروژه بیش از ۷۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
این مقام مسئول در ادامه این جلســه در رابطه با 
نیازمندی ها و افزایش مصرف گاز استان به لحاظ 
توسعه صنعتی و اقتصادی نیز چنین گفت: در حال 
حاضر روزانه بیش از ۱۱ میلیون متر مکعب مصرف 
داریم و با بهره برداری از خط دوم گاز طبیعی چلوند 
به اردبیل شاهد افزایش ظرفیت گازرسانی به بیش 
از ۲۵ میلیون مترمکعب در روز خواهیم بود که این 
میزان جوابگوی سالهای آتی و ضامن توسعه پایدار 

منطقه خواهد شد.
وی در پایان بازخوردهای کمیته تخصصی ایمنی 
و آتش نشانی را در باز طراحی پارامترهای کنترلی 
مخاطرات ایمنی و زیست محیطی و ارتقاء ضریب 
ایمنی در پروژه های اجرایی بسیار تاثیر گذار عنوان 

نمود و گفــت:  توجه به تأمین ایمني و بهداشــت 
کارکنان و محیط کار، شناسایي عوامل خطرساز و 
پیشگیري از آنها از مهمترین وظایف این کمیته می 
باشد و قطعا تشــکیل چنین جلساتی موجب ارتقا 
ســطح ایمنی و کاهش آمار حوادث صنعت نفت و 

گاز خواهد شد.

در پایان مراسم افتتاحیه این جلسه هر یک از حضار 
ضمن قدردانی از میزبانی شرکت گاز استان اردبیل ، 
از حسن نظر و توجهات ویژه مدیر عامل شرکت گاز 
استان به مسائل مربوط به امور HSE تقدیر و تشکر 
نموده و در رابطه با مشکلات و معضلات این حوزه 

تبادل نظر نمودند.

مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل:

 توسعه و ارتقاء فرهنگ HSE یکی از لازمه های اصلی صنعت گاز است

مدیرکل تعاون روســتایی ایــلام از تدوین و اجــرای ۵۵ طرح 
کشاورزی با تســهیلات ویژه بالغ بر ۱۲ هزار میلیارد ریال برای 

توسعه زیر بخش های کشاورزی و روستایی استان خبر داد.
 ایلام- حمیدرضا شکری در دیدار با نماینده ولی فقیه استان و 

امام جمعه ایلام به مناسبت روز روستا و عشایر اظهار کرد: اتحادیه 
مرغداران به عنوان یکی از مهم ترین تشکل ها در استان، هر ماه 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار قطعه معادل ســه میلیون و ۵۰۰ هزار 

کیلوگرم گوشت مرغ را به بازار استان ارائه می  کند.
وی همچنین به تشــکل اتحادیه زنبورداران اشاره کرد و افزود: 
با داشتن ۱۸۰ هزار کلنی زنبور، ســهم قابل توجهی در تولید 
عسل استان دارد. مدیر کل تعاون روستایی در مورد تشکل های 
زنان روستایی نیز اظهار کرد: این بخش با چهار تشکل فعال در 
زمینه های متنوعی از جمله صنایع دســتی، تولید محصولات 
روستایی و توانمندســازی زنان فعالیت دارد و به تقویت نقش 

زنان در اقتصاد روستایی و افزایش اشتغال زایی کمک می کند.
شکری در خصوص پروژه ســاماندهی تعاونی های تولید طرح 
“سامانه گرمسیری” نیز گفت: استفاده از طرح های آب و خاک 

در ســطح ۲۸ هزار هکتار به تولید محصولات کشاورزی کمک 
می کند و ســامانه گرمســیری یکی از بزرگ تریــن طرح های 
توسعه ای استان است که پتانســیل بالایی برای رشد اقتصادی 

منطقه دارد.
وی همچنین با اشاره به رایزنی های انجام شده در دولت سیزدهم 
بیان کرد: بیش از ۱۶۰ میلیارد ریال برای افزایش ظرفیت انبارها 
و نوسازی زیرساخت های ذخیره ســازی محصولات کشاورزی 
تأمین شده است که این اقدام به افزایش کارایی و آمادگی برای 
انجام پروژه های بزرگ تر کمک خواهد کرد و همچنین امسال 
میزان خرید گندم از ۲۴ هزار تن به ۱۳۶ هزار تن افزایش یافت.

مدیرکل تعاون روستایی استان ایلام از تدوین و اجرای ۵۵ طرح 
کشاورزی با تســهیلات ویژه بالغ بر ۱۲ هزار میلیارد ریال برای 

توسعه زیر بخش های کشاورزی و روستایی استان خبر داد.

وی همچنین در خصوص برنامه های آتی برای ایجاد تحول در 
چرخه تولید گوشت قرمز با استفاده از ظرفیت اتحادیه دامداران 
یادآور شد: کشــت ۲ هزار و ۴۰۰ هکتار ذرت علوفه ای در پاییز 
امسال که بخشی از استراتژی کلی برای افزایش تولیدات دامی و 

کشاورزی است در دستور کار قرار دارد.
شکری ادامه داد: در راســتایی اجرای کشت بهینه از منابع آب 
اضافی استان کشت دوم در سال گذشته یک هزار و ۲۰۰ هکتار 
و امســال ۲ هزار و ۴۰۰ هکتار از طریق تعاون تولید روستایی 

استان عملیاتی شد.
به گفته وی، در سال گذشته ۶۰ هزار تن ذرت علوفه ای از مزارع 
استان برداشت شد و امســال پیش بینی می شود بیش از ۱۰۰ 
هزار تن ذرت علوفه ای تولید و در اختیار دامداران استان و سایر 

استان ها قرار گیرد.

مریــم کربلایی-مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان ،حســین 
اکبریــان گفــت:در یک ســال گذشــته ۲۳ روســتای دیگر 
از آب شــرب پایــدار در اســتان اصفهــان برخوردار شــدند 
و بــا ایــن اتفــاق مجمــوع روســتاهای بهــره منــد از آب 
 شــرب پایدار در قالب طــرح جهاد آبرســانی به ۴۵ روســتا

 افزایش یافت .
وی با بیان اینکه در ۶ ماهه اول ســال جاری ، حجم آبرســانی 
ســیار به ۲۷۰ روستا در ســطح اســتان ، ۹۹ هزار و ۲۲۴ متر 

مکعب بوده است ، اعلام کرد: از ابتدای ســال تا پایان تابستان 
ســال جاری بیش از ۸ هزار و ۵۷۱ ســرویس ناوگان آبرسانی 
 ســیار ، آب شــرب مورد نیاز ۲۷۰ روستا را در ســطح استان 

تامین نمود.
حســین اکبریان با اشــاره به طرح های توســعه ای شــرکت 
آبفای اســتان اصفهان تصریح کــرد: پیش بینی می شــود تا 
ســال آینده بــا اجــرای طرح هــای آبرســانی به روســتاها 
 ، ۲۰ روســتای دیگــر نیــز در اســتان از آب شــرب پایــدار 

بهــره منــد شــوند. مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان 
افــزود: در نیمــه نخســت ســال جــاری آب شــرب 
 حــدود ۶۵ هــزار نفــر از روســتائیان اســتان اصفهــان از 
طریق ناوگان آبرســانی ســیار تامین شــد ، این درحالیست 
که در صدد هســتیم عــلاوه بر اجــرای طرح های آبرســانی 
روســتایی ، بــا تکمیل شــبکه آبرســانی برخی روســتاها ، 
 جمعیت بیشــتری در اســتان را تحت پوشــش آب شــرب

 پایدار قرار دهیم

مدیرعامل بنیاد فاتح در نشســت خبری با اصحاب رسانه که در 
محل خانه هنرمندان برگزار شد از برگزاری همایش بزرگداشت 
حاج صادق فاتح یزدی خبر داد و گفت با ارزیابی هایی که بر اساس 
دیدگاه های مردم انجام داده ایم , بیشتر و بیشتر به شخصیت والای 
این فرد خیر پی می بریم در حالی که تاکنــون هیچ اقدامی برای 

بزرگداشت ایشان انجام نشده است.
هوشــیار با بیان اینکه عامه مردم و مسئولین به شخصیت والای 
مرحوم فاتح اذعان دارند ،افزود: همراهی مسئولین و استقبال آنها از 
بزرگداشت مراسم مرحوم فاتح ما را مصمم کرد تا آیین بزرگداشت 

شخصیت والای مرحوم فاتح را روز سه شنبه هفدهم مهرماه در کرج 
برگزار کنیم.

وی ادامه داد :تمام مسئولین اســتان متفق القول اعتقاد داشتند 
خدماتی که آقای فاتح در طول دوران زندگی خود برای کرج انجام 

داده بی نظیر و شایسته تقدیر است.
مدیرعامل بنیاد فاتح با بیان اینکه مرحــوم فاتح در حوزه درمان 
تجارت و صنعت ، خدمات ارزنده ای برای شــهر کرج انجام داده 
است، تاکید کرد : احداث بیمارســتان مدنی ، ایجاد کارخانجات 
متعدد صنعتی، احداث مسجد حضرت رسول که بعد از گذشت 

نیم قرن جزو آثار ارزشمند است، ساخت ۱۷ مدرسه و پرورشگاه و 
دارالایتام های مختلف و موقوفات خیریه فراوان از دیگر اقدامات این 
شخصیت بزرگوار است. هوشیار اظهار کرد: تلاش ما این است که 
با برگزاری آیین بزرگداشت ،تلاش ها و خدمات و اقدامات مرحوم 
فاتح را به صورت مدون و هر ساله طبق برنامه منظم انعکاس داده 
و به تصویر بکشیم. مدیرعامل بنیاد خیریه فاتح با گلایه از اینکه 
متاسفانه در گذر زمان نام موقوفات آقای فاتح آرام آرام حذف شده 
است ،خاطرنشان کرد: با اقداماتی که انجام شده مقرر گردید نام حاج 
صادق فاتح یزدی بر سر در تمام موقوفات ایشان مجدداً نصب شود.

مهندس حسینی کارنامی، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
مازندران، در سفر به شهرستان بهشهر ضمن افتتاح ساختمان 
جدید برق بخش خلیل شــهر، بر توسعه زیرســاخت های برق 
در این شهرستان و اســتان تاکید کرد.در این سفر که با هدف 
بررسی مسائل و مشکلات حوزه برق شهرستان بهشهر و توسعه 
همکاری ها در امور برق صورت گرفت، مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق مازندران با فرماندار، شــهرداران و اعضای شــورای 

شهرهای بهشهر، خلیل شهر و رستم کلا دیدار و گفتگو کرد.
تاکید بر همکاری مشترک برای توسعه زیرساخت های برق

در این دیدارها، طرفین در خصوص مســائل و مشکلات حوزه 
برق شهرســتان بهشــهر به ویژه در زمینه تامین بــرق پایدار 
برای مشترکین، اجرای پروژه های توسعه شــبکه برق، بهبود 
کیفیت برق و همچنین همکاری های مشــترک برای توســعه 

زیرساخت های برق شهرستان به تبادل نظر پرداختند.
افتتاح ساختمان جدید برق بخش خلیل شهر

یکی از مهم ترین رویدادهای این سفر، افتتاح ساختمان جدید 
برق بخش خلیل شهر بود که با مشارکت خیرین و شرکت توزیع 
نیروی برق مازندران و اعتباری بالغ بــر ۲۵۰۰ میلیون ریال به 

بهره برداری رسید.
اهمیت مشارکت خیرین در توسعه زیرساخت های برق

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق مازندران در این مراسم 
ضمن قدردانی از اقدام خداپسندانه خیرین، بر اهمیت مشارکت 
خیرین در توسعه زیرساخت های برق استان تاکید کرد و افزود: 
"این اقدام خیرخواهانه گامی مهم در راســتای ارتقای کیفیت 

خدمات رسانی به مردم شریف منطقه خلیل شهر است.”
تاکید بر اهمیت ایجاد فضای محیطی مناسب برای کارکنان

همچنین، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق مازندران ضمن 
تأکید بر اهمیت ایجاد فضای محیطی مناسب برای کارکنان و 
تاثیرگذاری آن در تسریع در ارائه خدمات به مشترکین، تصریح 
کرد: "توسعه و ایجاد محیطی مناسب برای کارکنان و در نتیجه 
ارتقای کیفیت خدمات رسانی به مشترکین از برنامه های اصلی 

شرکت است.”
اجرای طرح های توسعه شبکه برقاز دیگر موضوعات مهم مطرح 
شده در این ســفر، اجرای طرح های توسعه شبکه برق از جمله 
طرح جایگزینی سیم با کابل بود که به منظور بهبود کیفیت برق 

و کاهش خاموشی ها در حال انجام است.
براساس این گزارش سفر مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
مازندران به شهرستان بهشهر و افتتاح ســاختمان جدید برق 
بخش خلیل شهر نشــان از عزم جدی این شرکت برای توسعه 

زیرساخت های برق در اســتان و بهبود کیفیت خدمات رسانی 
به مشــترکین اســت. همچنین، تاکید بر همکاری مشترک با 
شــهرداری ها و مشــارکت خیرین در این پروژه ها، نویدبخش 

آینده ای روشن برای بخش برق شهرستان بهشهر است.

به گزارش روابــط عمومی و بین الملــل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، مســئول اجرا در واحدهای پالایشــگاهی شــرکت 
پتروپالایش سهروردی صفاهان گفت: با همت و تلاش تیم های 
عملیاتی و با برنامه ریزی دقیق موفق شدیم بتن ریزی حجیم و 

یکپارچه یکی از بخش های اصلی پروژه RFCC را  انجام دهیم.
مهندس ســیامک بیرانوند افزود : ۵۵ دستگاه تراک میکسر، ۳ 
پمپ بتن فعال و ۳ پمپ بتن اســتندبای با همراهی تیم های 
اجرایی، نظارتی، ایمنی و حراســت شــرکت های سهروردی و 

ODCC، در مدتی حدود ۱۲ ســاعت عملیــات این بتن ریزی 
را انجام دادند. وی گفت: این موفقیــت نقطه عطفی در تقویت 
توانمندی هــای فنی – مهندســی و عملیاتــی پتروپالایش 
سهروردی صفاهان محسوب می شــود و گامی بلند در جهت 

پیشرفت پروژه های این شرکت به شمار می آید.
مهندس محمدرضا پاکدل نیا، مدیر اجرا و معاون ســاختمان 
و نصب شــرکت ODCC نیز درباره ضرورت ایــن حجم از بتن 
ریزی بصــورت یکپارچه گفت: با توجه به قرارگیری ســازه ای 

فوق سنگین بر روی این فونداســیون و طبق الزامات مهندسی 
ضرورت دارد تــا ۱۷۰۴ متر مکعب بتن ریــزی بصورت بدون 

انقطاع ریخته شود.
گفتنی اســت؛ فراینــد RFCC یکی از مهمتریــن فرایندهای 
پالایشــگاهی بوده که هدف عمده ساخت آن تبدیل برش های 
ســنگین و کم ارزش نفتی همچــون ضایعات و تــه ماند های 
 نفتی برجهای تقطیر پالایشــگاهی به فراورده هــای با ارزش 

و سبک است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل تعاون روستایی ایلام:  اختصاص۱۲ هزار میلیارد ریال اعتبار برای توسعه زیر بخش های کشاورزی و روستایی ایلام

مدیرعامل آبفای استان اصفهان خبرداد؛ بهره مندی ۲۳ روستای دیگر استان اصفهان از آب شرب پایدار

مدیرعامل بنیاد فاتح خبر داد: برگزاری همایش بزرگداشت »مرحوم حاج صادق فاتح یزدی« در کرج

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق مازندران خبر داد: افتتاح ساختمان جدید برق در بهشهر و تاکید بر توسعه زیرساخت های برق در مازندران

بزرگترین و بی نظیرترین عملیات بتن ریزی در پروژه RFCC  شرکت پتروپالایش سهروردی صفاهان با موفقیت به پایان رسید

خبر

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

فيليپس
فيليپس )به هلندي: Philips( شركت هلندي و چندمليتي تجهيزات الكترونيكي است 
كه دفتر مركزي آن در آمســتردام هلند قرار دارد. اين شركت، در سال ۱۸۹۱ توسط 
جرارد فيليپس در شهر آيندهوون تاسيس شد. شركت فيليپس، يكي از بزرگ ترين 
شــركت هاي توليدكننده لوازم و تجهيزات الكترونيكي جهان است. شمار كاركنان 
آن بيش از ۱۱۸هزارنفر است و در ۶۰ كشــور جهان خدمات خود را ارائه مي كند. در 
سال ۲۰۱۲ شركت فيليپس به عنوان بزرگ ترين توليدكننده تجهيزات روشنايي و 
نورپردازي در جهان، شناخته شد. فيليپس در رتبه بندي برترين برندهاي جهان در سال 
۲۰۱3 جايگاه چهلم و در فهرست 5۰۰ شركت بزرگ جهان مجله فورچون در جايگاه 
347 امين شركت بزرگ جهان قرار گرفت. جرارد فيليپس، شركت فيليپس را با هدف 
توليد انبوه لامپ هاي الكتريكي در كشور هلند تاسيس كرد و به مرور خط توليد ساير 
تجهيزات و وسايل برقي را به كارخانجات توليدي خود افزود. در سال ۱۹۱4 نخستين 
آزمايشگاه تحقيقاتي مجهز در زمينه هاي فيزيكي و شيميايي راه اندازي و توسط اين 
شركت به دنياي الكترونيك و پزشكي معرفي شد. در سال ۱۹7۲ نخستين سيستم 
ويدئو خانگي، يا دستگاه وي اچ اس در بازار تجهيزات الكترونيكي انگليس ارائه شد. اين 
محصول، عملا در مواجهه با استانداردهاي بتاماكس كه توسط شركت سوني توليد شده 
بود، در سطح بين المللي فروش زيادي نداشت. دهه ۱۹۹۰ براي اين شركت، دوران 
تجديد ساختار و بازسازي فشرده محدوده فعاليت تجاري بود. در سال ۲۰۰۱ مركزيت 
شركت كه تا آن زمان، در شهر آيندهوون هلند بود، به شهر آمستردام منتقل شد. شركت 
فيليپس كه فعاليت خود را در حوزه روشنايي آغاز كرده بود، امروز در حوزه هاي ديگر 
نظير لوازم خانگي و وسايل شخصي، سيستم هاي پزشكي و لوازم و تجهيزات الكترونيكي 
حضور گسترده اي در ســطح بين المللي دارد. در حال حاضر، باتوجه به سياست اين 
شركت مبني بر روان سازي كارها و ساده سازي ساختار سازماني، تمامي فعاليت ها در 

3حوزه اصلي فناوري، بهداشت و شيوه هاي زندگي متمركز شده است. 

خوبي حس رقابت 
آدم ها ويژگي هاي متفاوتي دارند و همين 
تفاوت هاســت كه باعث بــه وجود آمدن 
مفاهيم مختلف، تكنولوژي هاي متفاوت 
و فضاهاي گوناگون در دنيا شــده است. 
اينكه هركســي دنيا و اتفاق هاي آن را با 
عينك خود مي بيند و برداشت هاي خود 
را دارد باعث مي شــود كه هر روز در دنيا 

اتفاق هاي گوناگون شكل بگيرد. 
خصلت ها و ويژگي هايي كه ما داريم باعث مي شود كه اين تفاوت ها شكل 
بگيرد. در واقع نگاه متفاوت به رويدادهاي مشــترك به دليل تفاوت هاي 
خود ماست. تمام خصلت ها و ويژگي هاي ما در حالت عادي خنثي هستند 
و در موقعيت هاي مختلف است كه كاركرد خوب يا بد پيدا مي كنند. مثلا 
درون گرا يا برون گرا بودن شايد به خودي خود مثبت و منفي نباشد. اينكه 
درون گرايي يا برون گرايي در چه شــرايطي بروز كند به آن ويژگي تعريف 
خوب يا بد مي دهد. اما برخي از اين ويژگي ها به دليل بروز بيروني اش ممكن 
است كه تصوير و احساس خوشايندي را به ديگران منتقل نكند و از طرف 
ديگران درست درك نشود. حس رقابت يكي از همين ويژگي هاست. ويژگي 
دروني ای كه در بعضي از افراد ميزانش بســيار بالاتر از ديگران است. اين 
دسته از افراد همواره خودشان را در يك مسابقه فرض مي كنند و همكاران 
يا دوستانشان رقبايي هستند كه بايد به آنها برسند. اين ويژگي ها هم مثل 
ديگر ويژگي ها الزاما بد نيست. وقتي شخصي احساس رقابت با فرد ديگري 
را پيدا مي كند همين ويژگي باعث پيشرفتش مي شود. اما همين حركت 
اين حس را به ديگران منتقل مي كند كه او دارد آنها را پس مي زند يا آنها را 

به زير مي كشد يا زيرآب مي زند و ...
حس رقابت مي تواند عامل مهمي در حركت و پيشرفت شما باشد بنابراين 
اين حس الزاما اتفاق بدي درون شما نيســت و نبايد به خاطر داشتن آن 

شرمنده باشيد. 

هدف برندسازي شخصي
معمولا وقتي از برندسازي شخصي صحبت 
مي كنم، نخستين چيزي كه به ذهن افراد 
مي رسد »شــهرت« و »معروفيت« است. 
وقتي از آنها مي پرســم چرا اينگونه فكر 
مي كنيد، برايم مثال هــاي زيادي از افراد 
مشــهور ـ از نويسنده و شــاعر گرفته تا 
ورزشــكار و بازيگر ـ مي آورند كه ظاهرا 
ويژگي مشــترك تمامي آنها شهرتشان اســت اما در برندسازي شخصي 

»شهرت« آخرين عنصر كليدي است. 
بياييد يك بار ديگر به مفهوم برندسازي شخصي نگاهي بيندازيم. مفهوم 
برند شخصي كه پيش از اين هم به آن اشاره كرده ام، تصويري است كه از 
شما در ذهن ديگران وجود دارد و مبناي رفتار، گفتار، تعاملات و تصميمات 

آنها درباره شماست. در اين تعريف يك كلمه كليدي وجود دارد: ديگران.
بگذاريد چند ســوال كليدي را با هم مرور كنيم: وقتــي از ديگران حرف 
مي زنيم درباره چه كساني ســخن مي گوييم؟ ديگران يعني همه كساني 
كه مرا مي شناسند يا افرادي كه بايد مرا بشناسند؟ هدف از اين شناختن 
چيست؟ آيا صرف اينكه همه من را بشناسند و معروف باشم براي من كفايت 

مي كند يا از اين »برند« به دنبال كسب درآمد يا ارزش ديگري هستم؟ 
ماجراي برند شخصي چيزي شبيه »يك نكته از اين معني، گفتيم و همين 
باشد.« است. ما معمولا فقط به يك معناي برند شخصي توجه مي كنيم و 
احساس مان اين است كه برند شخصي مساوي است با شهرت و در نتيجه 
فردي كه مشهور اســت لزوما برندسازي شخصي درســتي انجام داده و 
برعكس، كسي كه برند شخصي مناســبي دارد، معروف است اما آيا واقعا 

همه ماجرا همين است؟

تاريخ كسب وكار

يادداشت مدير

برند شخصي 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر جهان 
فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط رودررو 
با ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط با ديگران 
هم مانند آشپزي، برنامه نويسي يا فوتبال بازي  كردن 
يك مهارت است و مي توان نحوه بهتر انجام  دادنش را فرا 
گرفت. يادگيري مهارت هاي لازم براي ارتباط با ديگران 
كمك تان مي كند تا در تمام جنبه هاي زندگي تان موفق 
شويد. در اينجا ۱5 مهارت اجتماعي آورده  شده  كه با فرا 

گرفتن آنها مي توانيد كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۱. كمتر حرف بزنيد؛ بيشتر بپرسيد

آن هايي كه با آدم ها خوب هســتند، لزوما خوب حرف 
 نمي زنند بلكه برعكس، در سوال پرسيدن خبره هستند. 
يكي از مهم ترين مهارت هاي اجتماعي كه مي توانيد فرا 
بگيريد، توانايي سوال پرسيدن است؛ سوال پرسيدن نه 
به شكل بازجويي، بلكه به شكلي كه كمك تان كند آدم ها 
را بهتر درك  و رابطه تان را با آنها تقويت  كنيد. آدم ها حرف 
 زدن درباره خودشان را دوست  دارند، بنابراين پرسيدن 
سوالاتي كه خاطرات شان را در ذهن شان بياورد )مثلا 
چه حسي داشتيد وقتي... ؟(، نظرات شان را جويا شوند 
)مثلا ديدگاه تان درباره ... چيست؟(، يا از آنها توصيه اي 
بخواهند )مثلا دودل مانده ام و دوست داشتم بدانم نظر 
شما درباره ... چيست؟( و با قرار دادن فرد مورد نظر در 
مركز گفتگو، هدايت گري بحث را از آن شما خواهد كرد. 

۲. پيروزي هاي  ديگران را جشن بگيريد
وقتي كسي خبر بسيار خوبي را درباره خودش به شما 
مي گويد، به جاي اينكه نسبت به آن بي تفاوت باشيد، 
خبر خوبي درباره خودتان به او بگوييد يا خبر خوب شان 
را بي ارزش جلوه  دهيد، از خبرشان خوشحال شويد و 

پيروزي  اش را جشن بگيريد. 
۳. در محفل گروه حواس تان را جمع  كنيد

براي بسياري  آدم ها، بودن در محفل گروه فرصت بسيار 
خوبي است براي كناره گيري، چك كردن تلفن همراه و 
بي توجهي به گفتگوها اما براي شما نبايد اينگونه باشد. در 
جمع دوستان، حواس تان را كاملا جمع  كنيد تا بتوانيد 
نحوه ارتباط با ديگران را از روي آنچه مي گويند، لحن 
كلام شان و حتي چيزهايي كه نمي گويند، ياد بگيريد. 
متوجه  شويد چه  كسي دوســت  دارد هدايت بحث را 
در دست بگيرد، اعضاي گروه دوست  دارند راجع  به چه 
 چيزي صحبت  كنند و چه  كسي از بحث كنار گذاشته 

 مي شود. 
۴. ارتباط چشمي داشته  باشيد 

شما هر روز با چيزهاي زيادي دست وپنجه نرم  مي كنيد 

كه مي خواهند يكي از اصلي ترين خصيصه هاي كاربردي 
شما را از آن خود كنند؛ يعني توجه تان را. داشتن ارتباط 
چشمي با كسي كه رودررو در حال صحبت  كردن با او 
هستيد، نشــان  مي دهد شما مطمئن به  نفس هستيد 
و كاملا درگير كلام او شــده ايد. با اين حال، اگر به نظر 
مي رسد طرف مقابل نمي خواهد با شما ارتباط چشمي 
برقرار كند، قبل از اينكه سريع براي خودتان نتيجه گيري 
كنيد، بدانيد كه ممكن است نگاه  كردن به ديگران در 
فرهنگ او امر مورد پسندي نباشد، مرعوب شما شده 

 باشد، يا اينكه در حضور شما احساس ناراحتي كند. 
۵. تن  گفتار مثبت داشته  باشيد

شما با حالات بدن تان مي توانيد اعتمادبه نفس، مهرباني 
و حس رهبــري را القا كنيد. ســرتان را بــالا بگيريد، 
شانه هاي تان را عقب  بدهيد و سينه تان را جلو بگيريد. ما از 
سخنراني دكتر ايمي كادي روي وب گاه تد كه در آن گفته 
 بود: »تن  گفتارتان شما را شكل  مي دهد«، ياد مي گيريم 
با حالات بدن مان مي توانيم احساس و تفكر خودمان را 

نسبت  به خودمان تغيير دهيم؛ پس بزرگ بينديشيد.
۶. به جزئيات ريز توجه  كنيد

زندگي سخت است و بسياري آدم ها در استيصال كامل 
به زندگي شان ادامه مي دهند،  آن هم بدون هيچ كمك 
خاصي از سوي خانواده يا دوستان شان. مشكل اين است 
كه مردم در پنهان  كردن مسا ئل بسيار خوب هستند و 
اين جور القا مي كنند كه همه چيز در زندگي شان خوب 
اســت و به هيچ كمكي احتياج  ندارند. فراموش  نكنيد 
آدم ها زندگــي ديگري هم بيــرون از محل كار، محل 
تحصيل يا هر جاي ديگري كه آنها را مي بينيد، دارند. 
آگاه  بودن از تن  گفتار، رفتار و چيزهايي كه چهره مردم 
نشان  مي دهد، آن چه واقعا بر آنها مي گذرد را براي تان 

آشكار خواهد كرد. 
۷. نقاط قوت آدم ها را تحسين  كنيد

يكــي از راه هايي كه باعث مي شــود آدم هــا بهترين 
ويژگي هاي اخلاقي خود را نشان دهند، تحسين كردن 
نقاط قوت شان اســت. مي توانيد تصور كنيد اگر كسي 
به شما مي گفت: »محض اطلاعات مي خواستم بگويم 
توانايي تو )در فلان كار( تحسين برانگيز است؛ كاش من 
هم مي توانستم مثل تو اين كار را انجام دهم«، در جواب 
او چه مي گفتيد؟ تحسين كردن يك آدم ديگر نشانه اي 
از اعتمادبه نفس داشتن فرد تحسين كننده است و در 

عين حال كمك بزرگي هم به ايجاد اعتمادبه نفس در فرد 
تحسين  شده مي كند. 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر 
جهان فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط 
رودررو با ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط 
با ديگران هم مانند آشپزي، برنامه نويسي يا فوتبال 
بازي  كردن يك مهارت اســت و مي توان نحوه بهتر 
انجام  دادنش را فرا گرفت. يادگيري مهارت هاي لازم 
براي ارتباط با ديگــران كمك تان مي كند تا در تمام 
جنبه هاي زندگي تان موفق شويد. در اينجا ۱5 مهارت 
اجتماعي آورده  شده  كه با فرا گرفتن آنها مي توانيد 

كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۸. خوبي هاي ديگران را در غياب شــان 

بگوييد
شما مي توانيد شخصيت يك نفر را از شيوه صحبت 
 كردن او راجع به ديگران در غياب شــان بشناســيد. 
اگر كسي دائما پشت سر ديگران از آنها بد مي گويد، 
مي توانيد مطمئن باشــيد از شما هم در غياب تان بد 
مي گويد. از آن آدم هايي باشيد كه در غياب ديگران 

خوبي هاي ديگران را ياد مي كند. 
۹. به صداي ديگران گوش  كنيد

آدم ها نه تنها با چيزهايي كــه مي گويند كه با لحن 
كلام شــان چيزهاي زيادي راجع به خودشان آشكار 
مي كنند. بعضي ها وقتي بلنــد و تند حرف  مي زنند، 
بهتر با ديگران ارتباط برقــرار مي كنند، درحالي كه 
سايران ممكن است به شيوه آرام تري با ديگران ارتباط 

برقرار كنند. مخاطب تان را بشناسيد. 
۱۰. بيشتر لبخند بزنيد

يك پژوهش نشان مي دهد آدم ها مطمئن به نفس تر، 
بيشتر لبخند مي زنند. منظورم اين نيست كه اين ور 
و آن ور نيش تــان را تــا بناگوش باز كنيــد؛ اين كار 
چندش آور است. حرفم اين است كه اگر حال وهواي 
خوبي داريد، يادتان باشــد اين را به دوســتان تان 
هم نشــان  دهيد. به علاوه، لبخنــد زدن به ديگران 
نورون هاي آينه اي مغز آنها را فعــال مي كند تا آنها 
هم متعاقبا به شما لبخند بزنند؛ خنده مسري است. 
آن هايي كه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي دارند، 
خوش برخورد هستند و هيچ چيز بهتر از يك لبخند 

واقعي نشان دهنده رفتار دوستانه نيست. 

۱۱. مودب باشيد
رفتار خوب، بهبود ارتباط با ديگران را بســيار آسان 
مي ســازد. همان عبارت هاي ســاده اي كــه پدر و 
مادرتان در كودكي به شــما ياد داده اند براي شــما 
بسيار چاره گشــا هســتند؛ عباراتي چون »لطفا«، 

»ممنون« و »قابلي  نداشت«. 
۱۲. بخشنده باشيد

براي اينكه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي داشته  
باشيد، بايد چيزي براي عرضه داشته  باشيد. از چيزي 
كه مي دانيد يا كاري كه بلد هستيد براي نفع رساندن 
به اطرافيان خود استفاده  كنيد، بدون اينكه درعوض 
آن چيزي انتظار داشــته  باشــيد. چيزي كه در آن 
خبره هستيد را با ديگران به  اشتراك   گذاريد تا لذت 

رضايت بخش بخشندگي را تجربه  كنيد. 
۱۳. گاهی اوقات چيزي نگوييد

بعضی وقت ها آدم ها نمي خواهند نظر شما را بشنوند. 
دفعه بعدي كه خواســتيد وســط بحثي بپريد و از 
نظر خودتان دفاع  كنيد، لحظــه اي درنگ  كنيد و از 
خودتان بپرسيد: »مي خواهم شــاد باشم يا حرفم را 
به كرسي بنشانم؟« بيشتر وقت ها شاد بودن به  معني 
كنار كشــيدن از بحث و لذت  بردن از هم صحبتي با 

ديگران است. 
۱۴. نيمه پر ليوان را ببينيد

منفي گرايي مســري اســت و مي تواند به ســرعت 
گســترش پيدا كند. از آن آدم هايي نباشــيد كه با 
غرزدن هاي بي پايــان، منفي گرايــي را بين اعضاي 
خانواده، دوســتان يا همكاران خود پخش مي كنند. 
در عوض، نيمه پر ليوان را نگاه كنيد و شرايط دشوار 
را بيش از حد ســخت جلوه  ندهيد. اين حرف بدين 
معنا نيســت كه غيرواقع گرا و بيش از حد مثبت گرا 
باشيد؛ معني اش اين اســت كه از مشكلات هراسي 
نداشــته  باشــيد و روي چيزي كه مي توانيد كنترل  

كنيد، تمركز كنيد. 
۱۵. خوبي ديگران را ببينيد

سعي  كنيد خوبي ديگران را ببينيد. انسان ذاتا به دنبال 
پايين آوردن ســطح ديگران اســت تا بدين  طريق 
خودش احساس بهتري داشته  باشد اما شما درعوض، 
ســعي در يافتن خوبي هاي پنهان ديگران داشــته 
 باشيد؛ به ويژه اگر خودشان نمي توانند آنها را ببينند. 
نويسنده: جاستين سوآ
ترجمه: تحريريه نشريه بازده
منبع: لايف هك

۱۵ مهارت اجتماعي برای موفقيت

خريدار باران
طنز 

نقش استراتژيك منابع انساني
اينترنت و ســايت ها و وبلاگ ها پر اســت از نقش 
استرات ژيك منابع انساني در سازمان ها. سعي مي كنم 
در اينجا همراه با مثالي عملي به اين موضوع  نگاهي 
داشته باشــم؛ موضوعي كه مدتي پيش با يكي از 
مديراني كه واقعا به اين مســاله اعتقاد دارد،  به آن 
رسيديم. داستان از اينجا شروع شد: قرار شد براي 
شروع كار، مدل شايســتگي رفتاري را براي شغل 

مدير و كارشناس فروش سازمان تعريف كنيم. 
نخستين نسخه كه در آمد به كمی اصلاح نياز داشت. 
اصلاحات را انجام داديم و در نسخه دوم پرسيدم كه 
چقدر اين تعاريف به مدلي كــه در ذهن آن مدير 
است، نزديك است. اين مدير عزيز و باهوش گفت كه 
واقعا نمي دانم كه اين مدل چقدر خوب است. ايشان 
گفت ما در اينجا داريم كارشناس فروشي را تصوير 
مي كنيم كه به اندازه مدير فروش »تمام كننده خوبي 
نيست« و اين يعني او در كارهاي سخت هميشه بايد 
منتظر مدير فروش باشد كه كار را تمام كند. خوب 
چاره ظاهرا ساده اســت. او را )از ديد نهايي كردن( 
قوي تر مي كنيم. حالا او فردي سركش مي شود كه 
هيچ ابايي ندارد كه از مخاطبش درخواست سفارش 
كند؛ اين به نظر خوب مي رســد اما اين مدير عزيز 
گفت كه حالا او ديگر از مدير فروشش حرف شنوي 
نخواهد داشت  چون احساس مي كند چيزي از او كم 
ندارد  و چه بســا اگر از او باهوش تر هم باشد، ديگر 
اصلا زير بار دســتورات او نخواهد رفت. اينجا سه 

نكته مطرح است: 
۱- متوجه مي شــويم كه فرق كارشناس و مدير 
فروش فقط اين پارامترها نيســت. مثلا تجربه و 
تحصيل هم مهم است )يا حتي مهم تر است.( پس 
كاري كه ما مي كنيم اين است كه اين مدير فروش 
با تجربه و تحصيلاتش و نيز با حمايتي كه از سوي 
مديريت دريافت مي كند، كارشناسش را اداره )اداره 
و نه سركوب( كند. يعني در شيوه مديريتي اين مدير 
فروش، توان اداره كردن زيردستاني كه خيلي هم 

قوي هستند، مهم مي شود. 
۲- متوجه مي شــويم كه گرچه داشتن افراد قوي 
خوب و مطلوب است اما بايد حواس مان باشد كه 
ما هم بايد قادر باشيم آنها را اداره كنيم؛ وگرنه يا آنها 
سرخورده مي شوند يا ما عاصي مي شويم و اينها هر 

دو نامطلوب هستند. 

مهارت اورژانس كسب وكار 

شما يك ديس برنج را يك جا نمي خوريد. نه تنها 
يك ديس كه يك بشــقاب برنج را هم يك دفعه 
ميل نمي كنيد. مقداري از برنج را كه فكر مي كنيد 
مناسب هست به بشــقاب منتقل مي كنيد و بعد 
شروع مي كنيد قاشق، قاشــق غذا را ميل كردن. 
وقتي كه خيلي گرسنه باشــيم، يك ديس برنج 
به نظــر ما غذاي زيــادي نمي آيد امــا كمي كه 
مي خوريم ســير مي شــويم و اگر زياد بخوريم 

احساس بد فيزيكي و روحي خواهيم داشت. 
يادگيري هم مثــل خوردن غذاســت. ما نيازي 
احســاس مي كنيم و مي خواهيم با يادگيري اين 
نياز را برطرف كنيم اما نمي تــوان حجم زيادي 
از اطلاعات )يك ديس برنــج( را يك جا دريافت 

كرد. خيلي وقت ها همين نياز باعث مي شود كه 
مثلا وقتي با منبعي پر از كتاب هاي الكترونيك، 
ويدئو هاي آموزشي، نرم افزارها و جزوات مختلف 
در زمينه مورد علاقه و نيازمان برخورد مي كنيم 

آنقدر هيجان زده بشــويم كه فكر  كنيم همه اين 
دانشي كه مي خواستيم را در اختيار داريم و شروع 

مي كنيم به دانلود كردن و دسته بندي كردن و ...
اما بي خبر از اينكه همه اين حجم اطلاعات فقط 
در كامپيوتر ما انبار مي شوند و خاك مي خورند و 
هيچ وقت از آنها استفاده نمي كنيم. تنها كاربردش 
اين است كه اگر جايي صحبتي شد بگوييم راجع 
به فلان موضوع حجم زيادي از اطلاعات را داريم و 
اين مجموعه را مثل يك ويروس به شخص ديگري 

منتقل كنيم. 
اما بد نيست، اين بار كه قصد داشتيم چيزي را ياد 
بگيريم، وقتي گرسنه هستيم، حجم زياد برنج در 

ديس، ما را هيجان زده نكند.

چطور يك ديس برنج بخوريم؟

مدير يك فروشــگاه بزرگ در حال سركشــي به 
فروشگاه بود كه ناگهان توجهش به گفتگوي يكي از 
فروشندگانش با يك مشتري جلب شد: »نه قربان. 
ما چيزي كه شما مي خواهيد را نداريم و بعيد هم 
مي دانم به  اين زودي ها برايمان برسد.« مدير چند 
لحظه اي به كشمكش فروشــنده و مشتري دقت 

كرد. مشتري مدام اصرار مي كرد و فروشنده انكار. 
مدير فروشگاه به شدت عصباني شد و جلو رفت. از 
مشــتري عذرخواهي كرد و گفت: »اين فروشنده 
بي ادب ما تازه كار است. بي تجربگي اش را ببخشيد. 
ما در اينجا اعتقاد داريم هميشــه حق با مشتري 
اســت. خواهش مي كنم لطف كنيد هفته آينده 

تشــريف بياوريد. من مطمئن هستم كه سفارش 
شما تا آن موقع به دست ما رسيده است.« مشتري 
قانع شــد، نگاهي عصباني به فروشنده انداخت و 
گفت: »بســيار خوب، من مي روم. ولي به نفع تان 
است هفته آينده ســفارش من حاضر باشد.« اين 

را گفت و رفت. 

بعــد از رفتن مشــتري، مديــر فروشــگاه رو به 
فروشــنده اش كرد و گفت: »هيچ وقت به مشتري 
نگو كه فلان چيز را نداريم. حالا اين مشتري چي 

مي خواست كه نداشتيم؟«
فروشنده گفت: »باران مي خواست رئيس«

نتيجه اخلاقي: هيچ وقت به مشتري نگوييد نه.


